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 Marčevska vnema
Tokratno številko smo ob prihajajočem prazniku posvetili koreninam 

taborništva. Zato so Petra Grmek, Tomaž Sinigajda - SiNi in Katarina 
Miklavec pripravili izvrstne prispevke o tem, kako dejstva naše zgodovine 
ujeti v zgodbe in predstaviti navdihujoča junaka, Baden-Powlla in E. T. 
Setona. Pripovedujemo pa s tokratnimi prispevki tudi drugo zgodbo. 
Tisto, o kateri med drugim piše Zala Šmid v Temi meseca. Kljub temu da 
se pri Taboru trudimo vsak mesec vključiti čim večje število prispevkov 
rodov, zajeti vse pomembne akcije, dogodke in novosti v taborniškem 
svetu ... smo ta mesec polnili in polnili številko, premaknili nekatere 
teme v naslednjo, krajšali, pilili, obračali in povzemali, da smo spravili 
dobršen del noter. Marec je bil TAKO POLN taborniškega dogajanja, 
da je težko že samo prešteti vse dogodke. Verjamem, da niste bili samo 
na enem od njih. In da ste ta mesec komaj našli čas za tišino in premor. 
Čas za refleksijo, učenje, ponotranjenje vtisov, zahvalo. Zato vam ob 
prihajajočem 22. aprilu v imenu uredništva revije Tabor želim prav tega. 
Časa, da se spomini posedejo, preden ustvarimo druge. Priložnosti za 
nove zgodbe bo to pomlad in poletje še veliko, zato kar mirno ...

Srčen in srečen dan tabornikov!
Nina Medved,

urednica revije Tabor

Znanje je moč

Šoštanj, marec 2017

Tako kot vsako leto so tudi letos na skupščini podelili na-
zive Woodbadge in ALT. Eden izmed devetih prejemnikov je 
bil tudi Andraž Mauer, ki je uspešno opravil projekt Refleksija 
izkušnje taborništva in ozaveščanje vloge vodnika pri tečajni-
kih. Za uspešno opravljen projekt mu je po taborniško čestital 
načelnik ZTS Domen Uršič in mu podelil rutko taborniškega 
vodje. Čestitke tudi ostalim prejemnikom!
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RJS Izola je obeležil 60 let - in vabi na 25. Bičikleta žur!  
Foto: Tina Marič

Besedilo: Uredništvo

Nabito poln marec
Po bolj umirjenem zimskem delovanju tabornikov se je marec izkazal kot odličen za taborniške  
aktivnosti vseh vrst.

Korajža sporoča: Rok za oddajo prispevkov 
za majsko številko je v sredo, 26. aprila!

Naložbo sofinancirata Republika Slovenija in 
Evropska unija iz Evropskega socialnega sklada.

Velike novice
Taborniška društva so se srečala na občnih zborih. 

Ti so ponekod prinesli nova vodstva, Rodu belega 
konja Slovenske Konjice pa čistilno akcijo in pohod. 
Na 36. skupščini ZTS, ki je sledila zborom, se je letos 
v Šoštanju zbralo lepo število delegatov - 118. Tam 
so tudi razglasili rezultate nove-stare nagrade Skavt 
Peter, katere prejemniki so postali organizacijska 
ekipa GootJama ter Rod snežniških ruševcev Ilirska 
Bistrica. Čestitke!

Taborniki se prebujamo še v drugem, angažiranem 
smislu. Marca smo pristopili k dvema iniciativama: 
h globalni kampanji BreakFree, ki se upira umaza-
ni energiji, in k skupini nevladnih organizacij za 
trajnostni razvoj, v kateri delujejo Lovska, Ribiška, 
Planinska, Čebelarska, Kinološka in Turistična zveza 
Slovenije. Z veseljem pričakujemo, kaj bo obrodilo 
tovrstno sodelovanje!

In izobraževanja? Zagovori projektov so prvič 
potekali tako, da so ob isti priložnosti svoje delo za-
govarjali udeleženci vseh tečajev ZTS. Uspeh lanskega 
leta je s 44 udeleženci ponovil vikend za vodnike MČ, 
ki je tabornikom prinesel nove vezi in ideje za delo 
z mlajšimi, letošnji seminar za taborna vodstva pa je 
dal poseben poudarek zdravemu življenju na tabor-
jenjih. Odvil se je arhitekturni vikend, na katerem 
so taborniki prispevali ideje za osvežitev in realno 
nadgradnjo Gozdne šole.

Taborniki  
gradimo kariere

V sklopu projekta TAPOS smo na okrogli mizi z 
uspešnimi taborniki govorili o gradnji kariere: sodelo-
vali so Tea Jarc (sodelavka Sindikata Mladi Plus), Jure 
Habjanič - Jež (direktor trženja in kadrovskih zadev 
pri Klipingu), Rok Starič (ustanovitelj startupa Rok's 
Peanut Butter), Klemen Hrovat (direktor prodaje pri 
Genialisu), Meti Buh Gašparič (vodja celičnih bank pri 
Leku) in Tomaž Hudomalj - Hugo (športni novinar), 
ki je pogovor povezoval. Katere so različne oblike 
dela, kako lahko taborniške izkušnje prevedemo v 
jezik zaposlovalcev in kaj je potrebno za zadovoljstvo 
na delovnem mestu? Ugotovili smo, da so to vsebina 
dela in odnosi na delovnem mestu ter plača.

Nato so udeleženci RR programa nadaljevali z delom 
na tridnevni delavnici, ki sta jo vodila Matic Goljar in 
Matic Breznik iz socialnega podjetja Ustvarjalnik. Pilili 
so življenjepise, spoznali proces pridobivanja zaposli-
tve s perspektive delodajalca ter kako gradimo trajne 
delovne odnose. Ob koncu vikenda so storili korak 
naprej - in kontaktirali ljudi, ki jim lahko pomagajo 
priti do dodatnega usposabljanja, več informacij o 
delovnem mestu ali zaposlitve.

Murni in MČ-ji RSR Kočevje so raziskovali mesto in okolico,  
v rodu so dobili tudi nov vod grč in jim pripravili sprejem.  
Foto: Arhiv RSR
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(Ne)tekmovalno  
orientiranje

Za nami so tri večja tekmovanja: Na 40. Nočnem 
orientacijskem tekmovanju se je v Velikih Laščah 
zbralo 34 taborniških ekip za spopad z vrtačami. V 
Velikem Podlogu se je na Podloškem orientacijskem 
tekmovanju pomerilo 44 ekip, poučno tekmovanje, 
na katerem lahko tekmovalci prosijo za pomoč pri 
reševanju nalog GG race pa je v Škofljico privabilo 
39 ekip.

Tisti, ki jim ni vseeno
Na žalost so čistilne akcije še zmeraj nujne. Akcija 

Očistimo Kranj je letos zbrala 4100 prostovoljcev, ki 
so čistili mesto z okolico ter se podučili o ekologiji. 
Strokovna služba ZTS je čistila nabrežje Bohinjskega 
jezera, Celje so očedili taborniki Rodu II. grupe odredov, 
Domžale je čistil Rod skalnih taborov, Rod bistrega 
potoka je skrbel za Muto in Rod Sergeja Mašere Piran 
za Sečoveljske soline. Drugi so žabicam pomagali 
varno prek ceste: Rod Polde Eberl-Jamski Zagorje ob 
Savi in Rod Odporne želve Anhovo, ki jim je posvetil 
štiri večere. Organizirali so tudi nočno fotoorientacijo 
za tabornike, starše ter upokojence. Rod puntarjev 
Tolmin je pomagal okolju z udeležbo v akciji Ura za 
Zemljo, Rod upornega plamena Mengeš se je podal 
na dobrodelni pohod na Sv. Primoža nad Kamnikom 
in PP klub Rodu Sivega volka Ljubljana je govoril o 
socialni pravičnosti. Ni nam vseeno!

Veselo v vodih in klubih
MČ-ji iz severnoprimorskega območja (SPOOT) 

so se zbrali na območnem srečanju, raziskovali so 
Ajdovščino in se igrali napad na tabor. MČ-ji Rodu 
Beli bober Ljubljana so raziskovali Postojnsko jamo, 
v Rodu kraških viharnikov Postojna so se naučili 
izdelati papir in v Rodu svobodnega Kamnitnika 
Škofja Loka so opravljali veščine: učili so se rokovanja 
z nožem, spoznavali zelišča. Svoj kraj so s fotoorien-
tacijo Oko sokolovo spoznavali v Rodu snežniških 
ruševcev Ilirska Bistrica. MČ-ji Rodu Jezerska Ščuka 
Cerknica so si ogledali film Deček in svet, MČ-ji 
Rodu Enajsta šola Vrhnika pa film Lepotica in zver, 
medtem ko so njihovi GG-ji šli na paintball. Sicer 
so GG-ji v Rodu gorjanskih tabornikov Novo mesto 
na Masterchefu pilili kuharske spretnosti in v Rodu 
bistriških gamsov Kamnik so se udeležili Gamsove 
orientacijske-zombi dogodivščine (njihovi MČ-ji pa 
obiskali Muzej iluzij). Velika vesoljska igra je razveselila 
mengeške gozdovnike. Drugi so se družili cel vikend: 
na Pšenku škofjeloški gozdovniki, na Šumberku GG-ji 
iz Domžal (njihovi vodniki so šli še na orientacijski 
vikend) in na bivaku na Kojci GG-ji Rodu aragonitnih 
ježkov Cerkno. Bivakirali so tudi v Rodu zelenega 
Žirka Žiri, a njihovi PP-ji so raje šli na bowling. PP-ji, 
RR-i in grče iz Škofje Loke so opravili skrivno misijo 
povezovanja vodstva. Člani Rodu mlinskih kamnov 
Radomlje so se v konkurenci 390 ekip pomerili v 
spletni ekipni igri iScout, mengeški taborniki pa so 
ponovili akcijo Mnogopirhnik z gasilci, ki se je lani 
izkazala za uspešno.

Piranski taborniki so obiskali policijsko postajo (videli so sobo 
za zasliševanje in celice za pripor ter se preizkusili v jemanju 
prstnih odtisov. Foto: Tea Mozgan

RPG Šoštanj je obiskal kmetijo. Pripravili so smutije, hranili 
teden dni stare teličke in pobrali kokošja jajca iz sena.  
Foto: Suzana Podvinšek
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Od delovnih akcij do 
nagrad za delo

Pomladno pospravljanje in urejanje taborniške 
hišice je dalo delo Rodu Sergeja Mašere Piran in na 
delovni akciji so se zabavali v Rodu kraških viharnikov, 
zdaj ko imajo vodnike, izobražene za bolničarje. Na 
delovnem vikendu RZŽ Žiri so planirali 60. obletnico 
rodu, marca so tudi pripravili Golažirjado s 6 ekipami. 
Delovni so bili še v Rodu Lilijski grič Pesje, sicer pa 
so na pustovanju hitrostno ovijali člane v mumije ter 
podelili nagrado za najboljšo masko. Mimogrede, 40. 
obletnico so že praznovali v Rodu Zelena Rogla Zreče. 
Številna zbrana družba se je posladkala s čudovito 
taborniško torto. Mmm!

Priporočamo nekaj zanimivih pohodov in izletov: 
Trško goro je preizkusil Rod gorjanskih tabornikov, 
Brinjevo goro Rod koroških jeklarjev Ravne na Koroškem 
in Boč Maistrov rod Maribor. Za kraškimi pojavi so 
se podali v Rakov Škocjan taborniki RJŠ Cerknica in 
krajinski park Strunjan so raziskali v Rodu morskih 
viharnikov Portorož. Zavetišče za živali je obiskal Rod 
sivih jelš Trebnje, ki je spoznal, da je treba za živali 
pozorno skrbeti.

Taborniki smo tudi krepili znanje, da bo šlo na 
mnogoboju lažje, recimo v Rodu Zelenega Jošta Kranj 
in Rodu Samorastniki Ljubljana. Na motivacijskem 
vikendu RSR Ilirska Bistrica so taborniki krepili 
orientacijske veščine in se udeležili planinskega 
orientacijskega tekmovanja po Milanji. Znanje smo 
pomagali krepiti tudi drugim: Rod Črnega mrava 
Ljubljana je pripravil delavnico izdelovanja lesenih 
žlic za lokalno mladino, Rod Podkovani krap Ljubljana 
je taborništvo predstavil na lokalni šoli, za Gregor-
jevo pa so kreativno žilico razvijali v domu krajanov 
taborniki Rodu Topli vrelec Topolšica.

Na Koroški orientacijski ligi v Kotljah se je preizkusila  

neformalna Koroška zveza tabornikov. Foto: Špela Metličar

Pasavci ml. iz RZJ Kranj se pripravljajo na mnogoboj. Foto: Arhiv RZJ

Pomladovanje Rodu XI. SNOUB Miloša Zidanška Maribor 
so popestrili obisk Baden-Powlla in E. T. Setona ter osnovna 
taborniška znanja. Foto: Vitja Divčić

In še nekaj zanimivih utrinkov: celjski taborniki 
so raziskovali zgodovino rodu skozi stare albume. V 
neformalni Koroški zvezi tabornikov se veselijo novih 
taborniških puloverjev. V Rodu gorjanskih tabornikov 
Novo mesto so posneli video v sklopu lokalne kam-
panje Vse se vrača. RJŠ Cerknica pripravlja taborniško 
predstavo na odru Kulturnega doma Cerknica, zato so 
imeli marca pravo avdicijo za igralce! RST Domžale 
se je udeležil svečane obeležitve svetovnega dneva 
civilne zaščite, medtem ko je za aktivno delovanje na 
področju varstva pred naravnimi in drugimi nesrečami 
Mestna zveza tabornikov Ljubljana prejela listino 
Mestne občine Ljubljana. Čestitke, MZT!
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Fotka meseca

Korajža pojasnjuje: Novice pripravimo v uredništvu, tako da povežemo informacije, ki nam jih pošljete 
na revija.tabor@taborniki.si. Rodove propagandiste zato prosimo, da nam v sporočilu povzamete vaš 

mesec: zabeležite imena akcij, komu so bile namenjene in v dveh povedih opišite, kaj se je dogajalo. 
Pošljite tudi novičko za rubriko Od rodov, ki naj bo dolga 1300 znakov s presledki. Taborniški  
fotografi ste vabljeni, da z nami delite vaše fotografije. Pošljite nam fotografije čim večje velikosti 
in se izogibajte pošiljanju takšnih, ki so bile posnete z mobilnimi telefoni ali vzete s Facebooka. 
Prav tako vabimo vse tabornike k pošiljanju Pisem bralcev - pišete lahko o aktualnem taborniškem 

dogajanju in drugih polemikah, ki bi jih radi delili s taborniki. Dolžina takšnega pisma naj bo do 
3000 znakov s presledki. Uredništvo Tabora se vam že vnaprej lepo zahvaljuje!

Čas za zadnja zimovanja
Za nami so zdaj še zadnja zimovanja. S temo ko-

renin slovenskih praznikov so ga obarvali v RZŽ Žiri. 
V Rodu Jezerski zmaj Velenje so pripravili olimpijsko 
zimovanje. Vesoljci so obiskali zimovalce Rodu Lilijski 
grič Pesje in jih krstili, vsi skupaj so se izobraževali o 
varovanju okolja. V toplih, tropskih krajih je zimoval 
Rod Topli vrelec Topolšica, kjer so dodobra preizku-
sili lok in zračno puško. Zombi labirint je zimovanje 
prineslo GG-jem Rodu Mladi bori Ajdovščina, MČ-jem 
pa 100 izzivov. V Šebreljah so krofe pekli in se šemili 
člani Rodu kranjskega jegliča Spodnja Idrija, snežne 
norčije so veselile njih in Rod Ukročena reka Maribor, 
ki je vadil tudi povijanje s povoji. Pustovali so v Rodu 
srebrnih krtov Idrija in sprejeli nove MČ-je ter krepili 
znanje o divjih živalih, naravnih nesrečah in šivanju, 

medtem ko so se Pokemoni oglasili na zimovanju 
Rodu aragonitnih ježkov Cerkno v Ponikvah, kjer so 
se taborniki sabljali in igrali štafeto. Fliper in pustna 
zabava sta veselila Rod soških mejašev Nova Gorica, 
ki je zimoval v Kočevskem rogu, dričanje po snegu na 
velikih gumah pa zimovanje PP-jev iz rodov Podkovani 
krap, Močvirski tulipani in Rašiškega rodu. V Joštu 
nad Kranjem je zimoval Rod Rožnik Ljubljana.

Imamo pa tudi žalostno novico - Rod jadranskih 
stražarjev Izola je zapustil njihov starešina Iztok Božič 
- Nanič. Uredništvo revije Tabor njegovim prijateljem 
in družini izreka sožalje.

Zimovanje Rodu zelene sreče Železniki so 
popestrili vedeževalska tema, orientacija in 
sprejem PP-jev. Foto: Luka Galjot
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Rešitve:
1. Gozdovniki & skavti
2. Gozdovniki
3. Gozdovniki
4. Skavti
5. Gozdovniki & skavti
6. Gozdovniki & skavti
7. Gozdovniki
8. Skavti
9. Skavti
10. Gozdovniki & skavti
11. Skavti
12. Gozdovniki

Taborniške uganke-zavozlanke
Besedilo: Tomaž Sinigajda - SiNi, slike: Petra Grmek

V liku poišči naštete  
skrite besede!
•	 KOMPAS
•	 LILIJA
•	 NAHRBTNIK
•	 NAŠITEK
•	 ORIENTACIJA
•	 RUTICA
•	 SKAVTSKI KLOBUK
•	 TABORNI OGENJ
•	 UNIFORMA
•	 ZEMLJEVID

Poveži pike!
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Tina vabi k ustvarjalnosti: Vodniki, spodbudite svoje člane, da s pomočjo stripa in s svojimi besedami 
poskusijo povedati zgodbo o taborništvu. Tako bojo gotovo več odnesli od vodovih srečanj! Mlajši člani 
in murni pa lahko strip do konca pobarvajo kot pobarvanko.

S pomočjo slik in opisov  
reši križanko!
1. Indijanski simbol.
2. "Šef" taborjenja.
3. Del taborniške uniforme.
4. Visi na jamboru.
5. Najpomembnejša oseba na taboru.
6. Priljubljeno taborniško glasbilo.
7. Ponoči nam daje pogum.
8. Višji ko je, boljši je.

Preberi spodnje trditve in ugotovi, če veljajo za gozdovnike, skavte ali oboje!  
Pri reševanju si lahko pomagaš s stripom na prejšnjih straneh  
oziroma za pomoč vprašaš vodnika.
1. Člani nosijo rutice.
2. Člani se zgledujejo po Indijancih in nji-

hovem načinu življenja.
3. Znak gibanja je okrogel bel ščit z modrimi 

rogovi.
4. Ustanovitelj je bil angleški lord in general.
5. Člani se radi družijo ob tabornem ognju.
6. Člani imajo svoje zakone.

7. Ustanovitelj je živel med Indijanci v ZDA 
in Kanadi.

8. Moto gibanja je: "Bodi pripravljen!"
9. Člani se vsaka 4 leta srečajo na svetovnem 

srečanju, imenovanem jamboree.
10. Člani imajo svoje šege in navade.
11. Znak gibanja je lilija, obdana z vrvico.
12. Vozel na rutici jih opominja, da morajo 

vsak dan opraviti eno dobro delo.
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Imamo jo za zeleno, čisto in celo brezemisijsko. 
Velikanske televizorje, igričarske računalnike, elek-
trične avtomobile in vse ostalo, kar poganja elektrika, 
vidimo kot napredek današnje družbe. Žal pa tako 
kot vsaka stvar, ki jo počnemo, tudi elektrika pusti 
svoj odtis v naravi.

Elektrika, najbolj čist vir energije?
Počasi. Elektriko je treba nekje in nekako nare-

diti. Elektrika namreč ni vir energije tako kot sonce, 
voda ali premog, ampak je samo prenosnik energije. 
Vso energijo, ki jo porabimo iz vtičnice, je bilo treba 
proizvesti nekje drugje. Večja ko je obremenitev na 
omrežju, težje je obračati generatorje v elektrarnah. 
Gotovo si že kdaj opazil ali opazila, da je kolo težje 
poganjati, ko vključiš dinamo? To je zato, ker luč 
porabi nekaj tvoje energije. Podobno poteka tudi 
v elektrarnah - več elektrike ko hočemo, več dela 
morajo opraviti.

Ali je elektrika res zelena?
Veščina Varuh planeta Besedilo: Boštjan Zajec

Elektrika. Z njeno pomočjo je bil napisan članek, ki ga pravkar bereš, načrpan tvoj kozarec vode in 
stkana rutka za tvojim vratom. Brez nje res ne moremo!

Kaj je elektrika in kako jo merimo
Elektrika je oblika energije, tako kot toplotna, 

prožnostna ali kinetična energija. Kot vsako energijo 
jo lahko merimo v joulih, pogosteje pa jo merimo 
v kilovatnih urah (kWh). Pametni telefon lahko 
z 1 kilovatno uro napolniš približno 150-krat, a hkrati 
se z bojlerjem in 1 kWh lahko le enkrat spodobno 
stuširaš. Ker znamo elektriko učinkovito pretvoriti 
v vse ostale oblike energije, je posebej dragocena. 
Z elektriko lahko svetiš, kuhaš in se pelješ na vlaku, 
računalnika pa ne boš prepričal, naj dela na drva, če 
ga še tako lepo pogledaš. 

Od kod pride elektrika
Elektriko proizvajamo v elektrarnah. Najbolj eno-

stavna je hidroelektrarna (HE), ki izkorišča energijo 
padajoče vode. Večji ko je pretok vode in večji ko je 
njen padec, večjo moč lahko ima elektrarna. Žal to 
tudi pomeni, da poleti, ko je vode manj, proizvede 

Jedrska elektrarna v ameriški zvezni državi Oregon Foto: Tobin
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manj elektrike. Pri nas je to posebej izrazito na hu-
dourniški reki Savi. Večina hidroelektrarn lahko za 
jezom shrani nekaj vode in tako dela elektriko takrat, 
ko jo najbolj potrebujemo, torej popoldne in zvečer.

V termoelektrarnah je res vroče. Voda, ki se uparja, 
preko turbine poganja generator električnega toka. 
V parnem kotlu lahko uporabimo različna goriva, 
najpogosteje premog ali druga fosilna goriva. Ker je 
gorivo vedno na zalogi, lahko moč elektrarne poljub-
no spreminjamo, ne glede na vremenske pogoje. Za 
proizvodnjo 1 kWh elektrike TEŠ6 porabi okoli 800 g 
premoga, pri čemer nastane skoraj 1 kg toplogrednega 
plina ogljikovega dioksida (CO2).

Jedrska elektrarna je termoelektrarna, v kateri 
vodo greje cepitev atomov. Ker je uravnavanje moči 
reaktorja zapleteno, gorivo pa je poceni, jedrska elek-
trarna ves čas deluje s polno močjo. Za proizvodnjo 
1 kilovatne ure elektrike porabi približno 0,008 grama 
jedrskega goriva.

Sončne in vetrne elektrarne so zelo občutljive na 
vreme. 1 m2 sončne elektrarne lahko, kadar je nebo 
popolnoma jasno, proizvede 0,15 kWh v eni uri. 
Kadar je oblačno, morda 10-krat manj, ponoči pa 
zagotovo nič. Še bolj zapleteno je pri vetrnicah, ki jih 
oblaki sicer ne motijo, ampak njihova moč narašča 
s tretjo potenco hitrosti vetra. Zato bi npr. vetrnica 
v prepihanem Londonu proizvedla kar 125-krat več 
elektrike kot enaka v mirni Ljubljani. 

Vid raziskuje: Na spletni strani  
www.eles.si/prevzem-in-proizvodnja.aspx 
si lahko ogledaš, koliko elektrike prispeva-
jo v tem trenutku različni viri.

Sončna elektrarna v Sanlúcar la Mayor v Španiji Foto: Abengoa Solar

Vse predstavljene elektrarne v električnem omrežju 
sodelujejo, da pokrijejo naše potrebe. Najprej izkoris-
timo hidroelektrarne, ki dajejo najcenejšo elektriko, 
ko teh zmanjka, dodajamo ostale vire.

Premog. Zakaj ravno premog? Ker so termoelektrarne 
naše edine elektrarne, ki se lahko prilagajajo potrebi. 
Vse hidro, sončne in vetrne elektrarne skupaj ne dajo 
dovolj elektrike. Ker nihče noče biti brez elektrike, 
morajo preostanek zagotoviti termoelektrarne. Zato 
se vsako dodatno breme takoj pozna v dodatni porabi 
premoga. Kar koli vključiš v omrežje, bo poganjano 
s fosilnim gorivom. Pa naj bo to žarnica, računalnik 
ali res hud Teslin električni avtomobil.

Imamo obnovljive vire, v čem je 
problem?

V tem, da ljudje ne maramo elektrarn in smo skopi, 
obnovljivih virov pa ni na pretek. Sončne elektrarne 
so drage in grde, vetrnice vrh vsega lahko sklatijo 
ptiče. Hidroelektrarne so čiste, a ribam prekinejo 
življenjske poti. Termoelektrarne kurijo fosilna 
goriva in povzročajo globalno segrevanje; če bi jih 
poganjali na drva, bi morali izsekati vse gozdove. 
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Jedrske elektrarne, tako vsaj pravijo, povzročajo, 
da se svetimo v temi. Do rakotvornih daljnovodov 
sploh še nismo prišli. Seveda stvari niso tako hude, 
kot pogosto slišimo v medijih, vsaka stvar ima svoje 
prednosti in slabosti. Kateri vir je najbolj čist in ali 
je elektrika res zelena, je zelo zapleteno vprašanje!

Pravzaprav je razumljivo, da ne maramo stvari, ki 
nam kazijo ali poškodujejo okolje. A ni razumljivo, da 
se ne zavedamo, da smo tudi mi del problema. Elek-
trike ne proizvajamo zaradi korporacij, ampak zaradi 
nas samih. Mi smo tisti, ki uporabljamo elektriko in 
proizvode, narejene z njeno pomočjo.

Kaj lahko naredim sam?
Zapomni si, da elektrika ni čudežna zelena ener-

gija, s katero bomo rešili svet in s katero bi obenem 
lahko bili potratni, kolikor želimo. Edina zares čista 
elektrika je tista, ki je ne porabiš. Za tako elektriko ne 
potrebujemo elektrarne in ne ogromnega daljnovoda. 
Da je lepo ugašati luči in zapirati pipo že veš, obstaja 
pa še nekaj majhnih skrivnosti, ki tako ali drugače 
vodijo do manjše porabe elektrike:

1. Izključi, česar ne rabiš. Pazi na velike porabnike 
električne energije, kot so grelci, bojlerji in klimatske 
naprave, ne pozabi tudi na majhne vampirje energije! 
Majhno breme, ki deluje dan in noč, lahko porabi 
več elektrike kot veliko breme, ki deluje le nekaj 
minut. Da se izogneš porabi energije, ko je naprava 
v pripravljenosti, potegni po uporabi kabel iz vtičnice. 

2. Ko kupuješ, poišči energijsko varčne naprave. 
Pri običajnih opravilih prenosni računalnik porabi kar 
60 % manj elektrike kot stacionarni. Podobno velja 
za LED svetilke v primerjavi s klasičnimi žarnicami.

3. Kupi samo tisto, kar resnično potrebuješ. Ne 
rabiš novega telefona vsako leto, čeprav je novi iPhone 
stokrat boljši od prejšnjega in ga imajo že vsi ostali. 
S tem prihraniš energijo, potrebno za njegovo izdelavo. 

Na koncu še najpomembnejše: ravnaj po pameti 
in ničesar ne verjemi na slepo. Tudi temu članku 
ne! Stvari, ki jih slišiš o elektriki in rabi energije, so 
pogosto hudo posplošene. Z osnovnim znanjem fizike 
iz 8. in 9. razreda lahko marsikoga postaviš na laž ...

Vetrnice in ovce Foto: Molgreen
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Vsi poznamo občutek, ko na zimovanju ali tabor-
jenju po celodnevnih aktivnostih pridemo na večerjo 
in nas tam namesto slastnih palačink čaka jota. Nam 
pa že na daleč vonj po kislem ne paše! Odpor do hrane 
lahko pokažemo v več stopnjah.

1. Vsak kuhar razume, da kakšne stvari pač ne 
maramo. Tako bo razumel, če se postavimo v vrsto 
in ko pridemo predenj, brez zgražanja in z lepim 
tonom pojasnimo, da nam današnja večerja ne leži 
in če lahko dobimo kaj namesto glavne jedi. Kuhar 
navadno nima takoj časa, da bi nam pripravil alterna-
tivno jed, zato bomo morali za kakšno minuto sesti 
in v miru počakati. Vedeti pa moramo, da ne bomo 
dobili palačink, ampak kakšen kos kruha s pašteto 
ali v najboljšem primeru umešana jajca.

2. V kolikor kuhar ne razume vaše prijazne besede 
in vam pod nos še vedno moli glavno jed, jo brez 
zgražanja vzamemo in se usedemo. Priporočam, da 
jed poskusite, saj se v veliko primerih zgodi, da nam 
jed, ki nam doma ne paše, na taborniških akcijah prija. 
Tukaj je možnih več razlogov, najbolj verjeten je, da je 
jed samo neprijetnega videza, a najboljšega okusa, ki ga 
samo z gledanjem in vonjanjem ne opazimo. Če nam 
jed še vedno nikakor ne gre v slast, jo pustimo in mirno 
počakamo, da večina poje. Zdaj lahko gremo spet do 

Ko si lačen ...
Besedilo: Stric Nic, slika: Maša Pušnik

V zimskem času sem opazil, da veliko mladih ostaja lačnih na zimovanjih. Razlog večina vidi  
v neokusni kuhinji rodovega kuharja. A pravi razlogi običajno tičijo nekje drugje.

kuharja in ga s prijaznim tonom lepo prosimo za drugo jed.
3. Če je na taborniških akcijah več takih, ki vam 

hrana ne paše, problem na žalost ni v vas. Je že res, da 
se vsakemu kuharju kakšna jed ponesreči, a problem 
nastane, če se hrana, ki ne gre nobenemu v slast, 
ponavlja iz leta v leto. Kuharju priskočite na pomoč 
in z vodnikom na vodovem sestanku pripravite alter-
nativni jedilnik. Premislite, kakšna je kadrovska in 
tehnična zmogljivost kuhinje. Žal je pico za 100 ljudi 
na taboru zelo težko pripraviti. Kuharju predstavite 
vaš jedilnik in vaše predloge za izboljšave.

4. Če imate kuharja, ki je zelo kratkih živcev, 
vedno obstaja še kakšna možnost, s katero mu boste 
dali misliti. V svetu se takšen način stavke sicer ne 
uporablja za doseganje boljše kakovost hrane, a me-
nim, da boste največ dosegli, če začnete z gladovno 
stavko. Ko je čas za kosilo, se brez kakršne koli besede 
samo usedete in čakate na konec obroka. Vedite, da 
boste za dosego vašega cilja ostali lačni, a je za višji 
cilj vedno vredno potrpeti.

Vedite tudi, da je edina resnična avtoriteta na 
taborniški akciji kuhar in da je pomembno z njim 
ostati v najboljšem odnosu. V tem primeru se lahko 
zgodi, da boste poleg običajnega kosila dobili tudi 
kakšen priboljšek, ki vam bo polepšal akcijo!
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Večina dni ne zahteva veliko 
ustvarjalnosti in ustvarjalnost ne 
more uspevati, če ves čas videvamo 
le pričakovane stvari. Če želimo biti 
ustvarjalni, se moramo večkrat pustiti 
presenetiti ali se presenetiti sami.

Velikokrat zelo pazimo na nove 
stvari in smo nadvse pozorni, da se 
ne umažejo, strgajo ali kako drugače 
uničijo. Do sedaj pa sem že nekajkrat 
pisal o preseganju in stopanju izven 
okvirjev, ki si jih postavljamo sami in 
ki nam jih postavljajo drugi, in danes 
poskusimo narediti  to. Ta izvod revije 
Tabor je namenjen uničevanju, pa ne 
mentalnemu, ampak tistemu čisto 
pravemu, fizičnemu, ko domišljiji 
pustimo prosto pot. Zato danes to 
stran v reviji posvečam tistim, ki so 
si vedno želeli risati izven začrta-
nih okvirjev, pa so se bali to storiti, 
vsem tistim, ki se želijo potopiti v 
ustvarjalni proces in ustvariti nekaj 
novega, se presenetiti in stvari videti 
na drugačen način.

Nekaj "navodil" je zapisanih na 
tej strani, želim pa si, da si navodila 
zamislite sami in revijo uporabite še 
kako drugače kot za branje. Čeprav je 
tudi to pomembno, kot sem napisal 
v februarski številki. Pri "uničevanju" 
se ne osredotočite na destrukcijo, 
ampak na to, da liste, slike in ostalo, 
kar ponuja revija, uporabite recimo za 
prtiček, za dnevnik, v katerega lepite 
različne najdene predmete, ovijalni 
papir za darila in se pri tem zabavate.

Navdih za ta članek je bila koncep-
tualna umetnica Keri Smith in njena 
ustvarjalna in domiselno ilustrirana 
knjiga, ki na izviren in zabaven način 
spodbuja k ustvarjalnosti, Uniči ta 
dnevnik.

Uniči, zato da ustvariš
Besedilo in slika: Davor Kržišnik - Jolbe

Robert Baden-Powell je rekel, da tabornika nikoli ni mogoče presenetiti, ker vedno ve, kaj storiti, 
ko se zgodi kaj nepričakovanega. In nekaj podobnega je tudi z ustvarjalnostjo.

Rok ponuja dodaten izziv: Dokumentirajte svojo ustvar-
jalno uničevanje ter delite svojo ustvarjalnost z nami! 
Slike, ki jih bomo prejeli na revija.tabor@taborniki.si, 
bomo objavili na Facebook strani revije Tabor.
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Z izsekom karte in vprašanji o topografskih zna-
kih so na praktičen način preverili naše poznavanje 
znakov. Če si slučajno manjkal na nočni dogodivščini, 
se lahko v nekaj najzanimivejših nalogah preizkusiš 
tudi sam. Vse naloge so primerne že za GG-je. Pri-
jetno reševanje!

1. Iz izseka preriši 5 topografskih znakov in jih 
poimenuj! Pri tem izpusti znake za prikaz reliefa in 
vegetacije.

2. Kaj obdaja prvo hišo južno od napisa Barbič 
(03, 01)?

3. Kateri kmetijski pridelek zagotovo gojijo na 
območju, ki ga prikazuje izsek?

Topotesti malo drugače
Besedilo: Jona Mirnik, slika: arhiv NOT 2017

Tokrat so nas organizatorji Nočnega orientacijskega tekmovanja lepo presenetili z nekaj 
nevsakdanjimi nalogami pri topotestih.

Odgovori: 2. Lesena ograja s treh strani in širša steza z ene. 3. Grozdje (vinogradi) in sadje (sadov-
njak). 4. Sedlo. 5. Listnat. 6. 

4. Kako se imenuje del reliefa med koto 407 (01, 
01) in trigonometrom 404 (01, 01)? Na zemljevidih 
je ponekod označen s posebnim topografskim zna-
kom - nariši ga!

5. Ali je gozd v kvadrantu (02, 01) listnat, iglast 
ali mešan?

6. Križišče (03, 02) pri črki 'č' v besedi Mohorič se 
je od risanja karte spremenilo. Kolovoz, ki pripelje v 
križišče, se je spremenil v cesto, proti severozahodu 
pa zdaj vodi širša steza. Prikaži reambulirano križišče, 
merilo ni pomembno.
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Družina: lilijevke
Domača imena: beli koren, binkoštnica, devičica, 

dragoljubica, gumbela, hagizlija, jurjevka, kapljice, 
kokorik, kotlič, latvička, lepoduhica, solzica, solzice, 
temenika, gozdni zvonček

Tuja imena: Lily of the valley (ang.), das Maiglöck-
chen (nem.), Đurđica (hrv.)

Bodimo pozorni pri otrocih
Cvetovi imajo zelo močan vonj, zaradi katerega nas 

lahko boli glava, predvsem če  imamo šmarnice v sobi, 
kjer spimo. Vsa rastlina je zelo strupena. Zastrupijo se 
predvsem otroci, ki včasih pijejo tudi vodo, v kateri 
so stale šmarnice. Lahko se zastrupijo z vabljivimi 
jagodami in sesanjem stebel nabranih šmarnic. Pri 
zastrupitvi otrok se pojavijo slabost, driska, hudo 
bruhanje, to so še najbolj nedolžni znaki zastrupitve.

Zastrupitve pri odraslih
Ker se šmarnica občasno uporablja v zdravilne 

namene, prihaja tudi do zastrupitev pri odraslih. 
V zdravilne namene se uporablja za krepitev srca, 
odvajanje vode, za odvajanje pri hudih zapekah, živčni 
slabosti, padavici, kapi in vodenici. Ker se odrasli ne 
zavedajo strupenosti šmarnice, lahko pri uporabi 
v zdravilne namene predozirajo, torej ne upoštevajo 
navodil za zdravljenje. Zato so posledice tudi hujše. 
Navadno pride do slabosti, driske, hudega bruhanja, 
nepravilnega delovanja in pešanja srca, zelo se poviša 
krvni tlak, pride do pospešenega in nepravilnega 
pulza in nenazadnje do zastoja srca oziroma do smrti.

V primeru zastrupitve
Pri zastrupitvi in medtem ko čakamo na zdravnika, 

uporabimo ta nasvet za samopomoč. V litru mleka 
zavremo dve pesti hrastovega lubja. Tisti, ki se je 
zastrupil, naj to pije po požirkih. Nato ga prisilimo, 
da poskusi izbruhati vse, kar je zaužil.

Šmarnica spada med zavarovane 
rastlinske vrste, ki so domorodne na 
območju Slovenije.

Šmarnica
(Convallaria majalis L.)

Besedilo in slika: Kosobrin

Ima vodoravno koreniko, ki požene dva ovalna, 

vzporedna žilasta lista in steblo s štirimi do 

osmimi cvetovi. Beli cvetovi so zvončaste oblike. 

Plod je kot drobna kroglica, jagoda rdeče barve. 

Šmarnica cveti meseca maja. Najbolje uspeva 

v polsenci, uporabna je tudi za skalnjake. Raste 

po redkih gozdovih in livadah. Nabiramo cvetove 

in liste. Nekateri jo imajo posajeno kot okrasno 

rastlino na vrtovih. Je ena od najbolj priljubljenih 

cvetočih rastlin za izdelavo šopkov.
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Besedilo: Anja Novljan, fotografije: Matic Pandel

V ponvi segrejemo olje in na njem hrustljavo 
popečemo slanino, pri tem pa jo redno obračamo. 
Količina in zapečenost sta odvisni od našega okusa, 
dovolj bo že 7 minut. Medtem gobe narežemo na 
rezine, jih dodamo v ponev in premešamo. Pustimo, 
da se nekaj časa pečejo in ta čas pripravimo krompir.

Bogat zajtrk v ponvi

Rok še zeha: Tu je hiter, okusen in bogat 
zajtrk, kot nalašč, če nam od prejšnjega 
dne ostane nekaj krompirja!

Sestavine: nekaj rezin slanine, olje, 100 g gob, 2 mala kuhana krompirja, 2 paradižnika ali več  
češnjevih paradižnikov, 3/4 jajca
Potrebščine: deska, nož, ponev, vilice, kuhalnica
Čas priprave: 30 minut

V ta namen lahko uporabimo tudi krompir, ki nam 
je ostal od prejšnjega dne, sicer ga prej še skuhamo. 
Kuhan krompir olupimo in narežemo na rezine ter ga 
dodamo v ponev. Nekajkrat premešamo in dodamo še 
paradižnik. Lahko uporabimo na pol prerezan češnjev 
paradižnik ali narezan večji paradižnik. Vse skupaj 
kuhamo še 2 do 3 minute in večkrat premešamo.

V ponvi pripravimo prostor za jajca. V narejene 
prostorčke ubijemo jajca in pri tem pazimo, da jih 
ne razlijemo. Vse skupaj pustimo na ognju še toliko 
časa, da se jajca dobro spečejo. Proces lahko pohitrimo 
tako, da ponev pokrijemo s pokrovko. Po želji lahko 
uporabimo drugo zelenjavo, prav tako količino in 
začimbe prilagodimo okusu.
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Veliko taborniških organizacij po različnih kon-
cih našega planeta ima za svoje člane organizirane 
redne ali občasne krvodajalske akcije. Nekateri imajo 
celo posebne pozive. Darovanje krvi je plemenito 
dejanje, ki rešuje življenja in nam ne vzame veliko 
časa ali truda. V ta namen se v Sloveniji in po svetu 
organizirajo krvodajalske akcije. Krvodajalstvo je 
namenjeno zagotavljanju zadostnih količin zdrave 
krvi za vse ljudi, ki to potrebujejo. Organizirano je po 
načelih neplačanosti, prostovoljnosti in anonimnosti.

Obstaja več sistemov krvnih skupin. Najbolj 
znan je sistem ABO. Krvne skupine A, B, AB in 
0 z aglutinogenoma A in B ter aglutininoma anti-A 
(ali α) in anti-B (ali β). Te 4 krvne skupine in njihove 
podskupine razlikujemo po vsebnosti in lastnostih 
aglutinogenov. V Sloveniji sta najpogostejši krvni 
skupini A in 0 (skupino A ima približno 40 % ljudi, 
skupino 0 pa 38 %). Krvno skupino B ima 15 % 
ljudi, krvno skupino AB pa le približno 7 % prebi-
valstva. V Sloveniji organizira Rdeči križ Slovenije 
krvodajalske akcije že od leta 1953 in po uspešnosti 
sodi med najboljše v Evropi. Na leto se zgodi okoli 
100.000 odvzemov krvi, pri katerih zberemo skoraj 
45.000 litrov. (Vir: www.ztm.si)

Darujmo kri
Besedilo: Lucija Rojko, fotografija: Tilen Kreft

Ste že kdaj darovali kri? Taborniki kot prostovoljci in ustvarjalci boljšega jutri želimo družbi dajati. 
Pogosto se to kaže tudi v obliki udeležbe na krvodajalski akciji.

Rok bi rad daroval kri: Če smo primerni 
za krvodajalce, lahko preverimo s pomočjo 

aplikacije na  
www.daruj-kri.si/lahko-darujem/lahko-daru-

jem. Aplikacija vsebuje tudi aktualne informacije 
o krvodajalskih akcijah, ki se jih lahko udeležimo!

Kdo lahko daruje kri?
•	 Posameznik ali posameznica med 18. 

in 65. letom starosti,
•	 ki tehta več kot 50 kg oz. je njen volumen 

krvi, izračunan na podlagi telesne višine 
in telesne mase, večji od 3500 ml,

•	 ki je dobrega zdravja in počutja,
•	 ki ima vrednosti hemoglobina 135 g/l 

(moški) oz. 125 g/l (ženske).
•	 Moški lahko kri darujejo na vsake 3 me-

sece, ženske pa na vsake 4 mesece.

Kako poteka postopek?
Darujemo lahko preko Rdečega križa v okviru re-

dnih krvodajalskih akcij ter v delovnem času transfu-
zijske službe. Za darovanje krvi moramo na lokacijo 
darovanja krvi s seboj prinesti osebni dokument. Za 
odvzem se moramo počutiti dobro. Ne smemo biti 
tešči, najbolje je, da pojemo nemasten zajtrk. Dobro 
je tudi, da se s postopkom predhodno seznanimo, 
da vemo, kaj nas čaka. Na mestu odvzema najprej 
preverijo vsebnost hemoglobina v naši krvi in hkrati 
določijo orientacijsko krvno skupino. Nato izpolnimo 
medicinski vprašalnik in opravimo meritev krvnega 
tlaka in drugih vitalnih funkcij. Če smo primerni za 
darovanje krvi, sledi odvzem, ki traja 5 do 10 minut. 

Po odvzemu sta priporočena 20-minutni 
počitek in malica.
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Besedilo in fotografija: Primož Kolman

Večina imen in pojmov, ki jih uporabljamo, je 
že tako zakoreninjena v vsakdanjem življenju, da 
se niti ne zavedamo več njihovega izvora. Korenine 
marsikaterih pojmov in navad lahko segajo tudi zelo 
daleč v zgodovino. Posebej to velja za pojme, ki so 
povezani z minevanjem časa. Naši predniki so si tako 
že v pradavnini za izražanje minevanja časa izbrali 
gibanje nebesnih teles po nebu. Potreba po izražanju 
časa je bila v neposredni povezavi s poljedelstvom, saj 
so ljudje morali vedeti, kdaj sejati in kdaj saditi ter 
kako si posledično zagotoviti zadovoljivo ozimnico. 
Zmožnost izražanja minevanja časa je bila torej v ne-
posredni povezavi z možnostjo preživetja.

Astronomija je za naše prednike predstavljala 
nekakšno prvo uro oziroma koledar, s pomočjo kate-
rega so se lahko sporazumevali v zvezi s časom. Tako 
so opazili, da je menjavanje letnih časov povezano 
z višino sonca na nebu in da se cikel letnih časov 
obrne v obdobju približno 360 dni, kar so imenovali 
eno leto. Od tod tudi izhaja, da ima krog v geometriji 
ravno 360 stopinj. Skozi leto so opazovali Luno, ki 
je menjala svojo obliko (lunine mene), in obdobje, 
ko se cikel luninih men obrne, so imenovali mesec. 
Lunine mene se v enem letu obrnejo približno 12-krat 
in glej, leto so lahko razdelili na 12 mesecev. Dvanajst 
je zelo prikladna številka, ker je lepo deljiva s tri in 
štiri, kar je ustrezalo štirim letnim časom v letu. In 
tako kot so leto razdelili na štiri letne čase, so tudi 
mesec razdelili na štiri tedne.

Takrat so poleg Sonca in Lune poznali še pet 
planetov - skupaj torej sedem nebesnih teles, ravno 
prav za poimenovanje dni v tednu. To je razlog, 
zakaj je v nekaterih koledarjih nedelja označena kot 
prvi dan v tednu. Sunday v angleščini oz. Sonntag 
v nemščini je dan, ki je posvečen Soncu. Italijanska 
imena dni (podobno tudi francoska) razodevajo, da 
je ponedeljek (ital. lunedi, fra. lundi) posvečen Luni, 
torek (ital. martedi, fra. mardi) je posvečen Marsu, 
sreda (ital. mercoledi, fra. merdi) je poimenovana po 
Merkurju, četrtek (ital. giovedi, fra. jeudi) je Jupiter, 
petek (ital. venerdi, fra. vendredi) pa je poimenovan 
po Veneri. Iz angleške sobote (Saturday) vidimo, da 
je bil ta dan posvečen Saturnu.

Astronomske korenine vsakdanjosti
Dnevni cikel so naši predniki razdelili na ob-

dobje dneva in noči, vsak del pa še na 12 ur. Tako so 
dobili 12 ur dneva in 12 ur noči, skupaj torej 24 ur. 
Število dvanajst je bilo včasih tako popularno, da je 
celo dobilo svoje ime - ducat. Zanimivo je, da se je 
takšno številčenje preneslo tudi na druga področja. 
Na območju današnje Slovenije je bil tako v 18. in 
19. stoletju v obtoku denar, imenovan krajcar. Znano 
je vrednotenje: po pol krajcarja, četrt krajcarja, pa tudi 
dva, tri, šest, dvanajst in tudi štiriindvajset krajcarjev. 
Desetine in stotine še pred dvesto leti niso bile tako 
samoumevne. Kruh in mleko še danes kupujemo po 
pol in četrt kilograma oziroma litra, v trgovinah pa 
mnogokrat naletimo na pakiranja, ki štejejo šest, 
dvanajst ali celo štiriindvajset kosov nekega izdelka.

Mars v ozvezdju Škorpijona
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Kako učiti zgodovino taborništva?
Podajanje znanja o zgodovini taborništva nam 

pogosto predstavlja izziv, ker ne najdemo zanimivega 
načina, kako otrokom predstaviti pomembne dogodke 
in z njimi povezane letnice. Vendar zgodovina niso zgolj 
letnice, so tudi simboli, s katerimi se poistovetimo, pa 
tudi šege in navade, zaradi katerih si pravimo taborniki. 
Namesto suhoparnega navajanja zgodovinskih dejstev 
naše organizacije lahko zgodovino predstavimo tako, 
da otrokom razložimo, zakaj stvari počnemo, kot jih 
počnemo, in ozavestimo zgodovinsko podlago naših 
šeg, navad in simbolov.

Kaj so navade in kaj šege?
Navade so opravila, ki se v našem vsakdanjiku 

pojavljajo redno, običajno ob istem času, npr. zbor 
na taboru. Šege pa so opravila, s katerimi hočemo 
ponazoriti pomen dogodka, npr. taborniški krst. Za 
oboje je značilno, da urejajo odnose in krepijo občutek 
pripadnosti organizaciji (Simončič, 1991).

Gozdovniške prvine
Slovensko taborništvo se je razvilo z združevanjem 

elementov gozdovniške in skavtske organizacije. Or-
ganizaciji sta se razvili v začetku 20. stoletja, z le nekaj 
leti razmika. Smoter obeh je bil mladino osvoboditi 
vpliva mest, jih spraviti v naravo in učiti spretnosti 
preživetja z najskromnejšimi potrebščinami.

Gozdovniško gibanje se je razvijalo pod taktirko 
naravoslovca in umetnika Ernesta Thompsona Se-
tona. Na svojih popotovanjih po ameriški divjini je 
slikal, pisal in se družil z Indijanci, opazoval živali in 
rastlinstvo vseh vrst (Grašič, 1984). Svoja spoznanja 
o naravi je strnil v gozdovniško gibanje, ki je od leta 
1902 delovalo po vzgojni metodi woodcraft. Metoda 
je dobila ime, sestavljeno iz besed gozd in spretnost, 
"kar pomeni spretnosti živeti v gozdu ali na splošno 
rečeno živeti v prosti naravi" (Hönn, 1986). Seton je 
bil predvsem prepričan, da je "s poudarjanjem smisla 

Zgodovina taborništva 
za vodnike Besedilo: Katarina Miklavec

Zgodovina taborniške organizacije poleg pomembnih prelomnih dogodkov obsega tudi simbole, 
šege in navade, ki jih upoštevamo pri aktivnostih. Zaradi njih se razlikujemo od drugih mladinskih 
organizacij in hkrati predstavljajo našo vez s preteklostjo.

za lepoto življenja v naravi moč utešiti slo mladine po 
romantičnih doživetjih in jo tako oddaljiti od razvad 
nenaravnega življenja." (Grašič, 1984)

V današnji organizaciji imamo kar nekaj zametkov 
gozdovniških šeg in navad. Prevzeli smo organizacijo 
v rodove, za katere so gozdovniki izbirali romantična 
imena, ki so ponazarjala krajevne in naravne značil-
nosti (npr. Rod vzhajajočega sonca v Ljubljani, Rod 
črnega diamanta v Trbovljah), ločevanje starostnih 
skupin z različnimi barvami rutk in prižig večnega 
ognja, ki ne sme ugasniti med bivanjem v taboru. Pa 
tudi taborniška himna Dviga plamen se iz ognja je bila 
prvotno himna slovenskih gozdovnikov (Grašič, 1984).

Zalezovalna igra Vir: Skavt, str. 176

Peka kruha. Vir: Skavt, str. 130-31
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Skavtske prvine
Skavtsko organizacijo je 

vodil Robert Baden-Powell, 
general, ki je bil zaradi voja-
ških zaslug imenovan v lor-
da (Hönn, 1986). Po prvem 
poskusnem taboru, ki ga je 
izključno za dečke organiziral 
na Brownsea Islandu leta 
1907, je svoje privržence 
imenoval scouts, ker jih je 
podobno kot izvidnike v vojski uril v preživetju v na-
ravi, učenju zakonitosti narave, kako se v njej znajti, 
izslediti živali in se braniti pred naravnimi nevarnostmi 
(Baden-Powell, 1932). Od skavtske organizacije smo 
prevzeli nošenje uniforme (podobno kot vojaki) 
oziroma, kot jo danes imenujemo, kroj, zavezovanje 
vozla na rutki, le da so oni to počeli kot opomnik, da 
morajo vsak dan opraviti dobro delo, člani organizacije 
so organizirani po vodih s 6 člani. Skavti so najmlajše 
člane imenovali volčiči in svojemu vodniku pravili 
Akela. Tako so namreč imenovali vodjo volčjega tropa 
v knjigi Knjiga o džungli, avtorja Rudyarda Kiplinga, 
iz katere so črpali ideje za program. Stenčas pa je bil 
po skavtski navadi oblepljen z brezovim lubjem in 
zato imenovan na brezovem lubju (Simončič, 1991).

Aktivnosti
Starejše vire lahko uporabimo za spoznavanje 

korenin naše organizacije, hkrati pa lahko iz njih 
črpamo ideje za pripravo vodovih srečanj.
•	 Prebiramo Setonove zgodbe, npr. Rolfa Gozdovnika 

ali Kiplingovo Knjigo o džungli.
•	 Uporabimo priročnik Skavt za pregled starejših 

veščin (npr. Čebelar, Vrtnar, Rokodelec, Gozdar), 
pripravo iger in drugih aktivnosti (npr. vremeno-
slovje, postavitev ležišč, peka kruha, branje sledi).

•	 Na vodovo srečanje povabimo starejše tabornike, 
da predstavijo, kaj so oni nekoč počeli na vodovih 
srečanjih.

•	 Črpamo iz prispevkov v rubriki Taborniška skrinja.

Šege in navade, ki se jih še danes poslužujemo, 
izvirajo iz kulture Indijancev in divjih plemen, kjer 
so vzor iskali gozdovniki, in od raziskovalcev, znan-
stvenikov in bojevnikov, od koder so svoj program 
črpali skavti (Grašič, 1984). Tako še danes ohranjamo 
simbole, ki sta jih skovala dva moža v 20. stoletju 
v prizadevanju, da bi mladini približala naravo. Še 
vedno stremimo k uresničevanju njunih načel in 
uresničevanju gesla "Nazaj k naravi", s čimer tudi mi 
ustvarjamo boljši svet. In kot je rekel Baden-Powell: 
"Edini način, kako doseči srečo, je, da srečo podarja-
mo bližnjim. Poskusimo pustiti svet za seboj kanček 
boljši, kot smo ga dobili."

Viri
•	 Simončič, T., 1991. Šege in navade.  

Ljubljana: ZTS.
•	 Baden-Powell, 1932. Skavt: navodilo za 

vzgojo dobrih državljanov. Ljubljana.
•	 Grašič, M., Matjažič, M., 1984. Skavti 

in gozdovniki na Slovenskem. Maribor, 
Muzej narodne osvoboditve Maribor.

•	 Hönn, R. 1986. Gozdovnik Pešendaš. 
Ljubljana, Borec.

Morganova igra. Vir: Skavt, str. 59

Veščine. Vir: Skavt, str. 32-33
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Z manj obljubami in bolj 
realnimi cilji
36. skupščina  
Zveze tabornikov Slovenije

Besedilo: Zala Šmid,  
fotografije: Pija Šarko

"Letos bo skupščina menda samo do dveh." "Ha ha, če verjameš! Mja, tega sicer nihče ni verjel, ker 
smo se iz zgodovine le nekaj naučili, ampak na tihem smo res upali, da bo tokrat malo krajša. Pa je kar 
trajalo do večera in že v temi smo se odpeljali iz (daljnega) Šoštanja proti domu. Toda v zadnjih letih 
se nekaj vseeno spreminja. Načelniki in strešine so po skupščini manj razdraženi in zamorjeni, kot so 
bili v času maratonskih rednih in izrednih skupščin. Zdajšnje vodstvo ZTS se je prebilo skozi reševanje 
težav in dolgov iz preteklosti ter si počasi pridobiva zaupanje med rodovi. Stara mama je točno vede-
la, o čem govori, ko je rekla: "Počasi pa z andohtjo!"
Napredujemo in rastemo počasi. Letos smo zabeležili večje članstvo kot lani, naklada Tabora se je 
recimo dvignila za 200 izvodov. Da smo sprejeli finančni plan, smo tokrat rabili le še pol ure. Rodila 
se je ideja o medrodovni ekipi za organizacijo ROT-a. Veliko znakov kaže na to, da smo se izvlekli iz 
najgloblje krize, a zdaj je čas, da gradimo naprej in se razvijamo. 
Skupščino 2017 si bomo zapomnili po poskusnem elektronskem glasovanju in razpravljanju s pomočjo 
mobilne aplikacije. Pa po razpravi, kaj storiti z ROT-om, če se noben rod ne javi za organizacijo, ter 
debati o omejenem številu prostovoljskih ur na posameznika. In po odličnem sladoledu, ki nam je dal 
malce okusiti zletno poletje pred nami.
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Prijeto za uvod
Začelo se je lepo. S podelitvijo nazivov Woodbadge 

in ALT. Polenca so letos prejeli Suzana Podvinšek, 
Andraž Mauer, Maja Vogrič, Ana Vojnovič, Rebeka 
Jereb, Matic Dolenc, Miloš Borovšak, Katarina Miklavec 
in Borut Žakelj. Nadaljevali smo s podelitvijo nagrad 
Skavt Peter, o kateri lahko več preberete v ločenem 
prispevku. Nato smo se seznanili z elektronskim gla-
sovanjem, ki je bilo letos še na preizkušnji, naslednje 
leto pa naj bi bilo že pripravljeno za pravo glasovanje. 
Nekateri so bili navdušeni, drugi v sistem malo dvo-
mijo, vsekakor pa je prav, da gremo taborniki v korak 
s časom in preizkušamo nove ideje.

Nato je bila skupščina seznanjena z novostmi in 
poročili o delu v preteklem letu. Blaž Zupančič je 
predstavil delo v okviru projekta TAPOS in nas z re-
zultati navdušil, hkrati pa opozoril na trend manjšanja 
števila prostovoljcev (PP+) in večanja števila udele-
žencev programa, torej GG-jev, MČ-jev in murnov, 
kar je zaskrbljujoče saj smo v zadnjih letih prišli od 
razmerja en prostovoljec na dva člana do razmerja en 
prostovoljec na tri člane. Naš cilj tako ne bi smel biti 
več le pridobivanje novih članov, ampak predvsem 
razbremenitev in motivacija prostovoljcev. Razmišljamo 
torej o tem, kako ne iztrošiti PP-jev, da bodo ostali 

aktivni in zagreti. Iste teme se je iz druge perspektive 
lotil tudi Gregor Matavž, ki je ob predstavitvi tečaja 
za vodje poudaril, da potrebujemo podmladek, mlade 
vodnike, nekoga, ki mu lahko super načelniki predajo 
delo in tako ne nosijo vsega na svojih plečih, ampak 
kakšno breme prenesejo na druge.

Eva Bolha je predstavila prihajajoči mednarodni 
akciji in predstavila vodstvo odprave na Jamboree ter 
poudarila, da vodstva za Roverway na Nizozemskem 
prihodnje leto še nimamo. Zato le dvignite roko, če 
bi bili radi del ekipe oz. kar njen vodja. 

Jernej Stritih se je dotaknil ustreznosti Statuta 
Zveze tabornikov Slovenije, ki vsebuje kar nekaj ne-
dorečenih zadev, o vsebini je bilo rečenih že kar nekaj 
težkih besed. Tako ste nekateri v preteklih dneh na 
svoje spletne naslove že prejeli vabila k sodelovanju 
v komisiji za spremembe statuta. Starešina prav tako 
predlaga uvedbo telesa s širšim pogledom, skupino, 
ki bi bdela nad delom izvršnega odbora, svetovala in 
se strateško odločala v imenu Zveze.

Zbrane sta nato nagovorila še Janez Melanšek 
iz Uprave RS za zaščito in reševanje ter Tin Kampl, 
Predsednik Mladinskega sveta Slovenije. Oba sta se 
zahvalila tabornikom za sodelovanje in vse vložene 
ure dela.

Člani skupščine so si tudi ogledali prostor, kjer bo potekal letos poleti Zlet. 
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Poročila o delu v preteklem letu
Po gladkem uvodu na skupščini tradicionalno 

pride do zatikanj pri financah. Najprej pri finančnem 
poročilu, nato pri poročilu Taborniške fundacije in na 
koncu seveda pri finančnem načrtu. Tokrat smo prvi 
del speljali kar lepo. Pojavili pa so se dvomi v smisel-
nost sredstev, ki trenutno praktično stojijo na računu 
Fundacije. Trenutni upravni odbor se namreč vidi 
v vlogi ohranjevalcev sredstev, ki jih lahko kvečjemu 
oplemeniti in posodi, ne sme pa jih razdajati, saj so po 
njihovem mnenju rezerva za hude čase taborništva. 
O togosti sistema in morebitni spremembi namena 
Taborniške fundacije ter vzpostavitvi rezervnega fonda 
bi lahko torej razpravljali ure in ure, a skupščina se 
pač dobi samo enkrat letno. Zato bi bilo res potrebno 
spremeniti sistem delovanja skupščine oz. vzpostaviti 
neko novo telo, ki bo skupščino zastopalo med letom.

Ostala poročila so bila sprejeta z manj debatiranja. 
Najbolj odmevna točka je bila zaposlitev novega sode-
lavca, ki je do skupščine že uspel oblikovati delovno 
skupino za izdelavo predloga poslovnega načrta 
Taborniškega centra Bohinj. Pripravili so različne 
koncepte upravljanja ter nadaljnje cilje, ki pa jih je 
skupščina nato hierarhično razporedila. Veseli nas, 
da se na področju Gozdne šole reči premikajo in 
pozdravljamo način dela po priložnostnih komisijah 
- vsak naj dela tisto, kar ga veseli in v čemer je dober. 
Ni to nekakšen odmev Programa za mlade?

Letos potem ne bo ROT-a?
Po odličnem kosilu, sladoledu in malce počitka 

se je začelo zaostrovati. To lahko kot zapisničarka 
povem z gotovostjo in čisto statistično gledano, saj 
je pri naslednji temi število komentarjev in replik 
poskočilo v neslutene višave. Zadnja leta vedno težje 
dobimo organizatorje oz. soorganizatorje državnih 
tekmovanj. Za letošnji mnogoboj se je naposled javil 
Rod bistre Savinje Šempeter, ROT pa je še vedno 
v zraku. V čem je problem? Težava je predvsem 
v zasičenosti vikendov in pomanjkanjem časa na eni 
ter pomanjkanjem izkušenj in strokovnih znanj na 
drugi strani. Bi morala biti Zveza bolj v pomoč orga-
nizatorjem, ali je lažje delovati samostojno? Kaj če bi 
samo prispevali traserje, pionirce in ostali strokovni 
kader? Rodila se je celo ideja o odpovedi ROT-a za 
letošnje leto. A ker se večina s tem ne strinja, saj je 
ROT pomemben del tradicije in nasploh ena izmed 
pomembnejših vseslovenskih akcij, smo na koncu 
odločili, naj rodovi sporočijo pisarni, koliko prosto-
voljcev lahko prispevajo v organizacijsko ekipo ali 
prevzamejo organizacijo. Do izida Tabora še nismo 
izvedeli, kakšen je torej rezultat.

Usoda ROT-a je sicer še nejasna, zato pa vedno 
več vemo o Zletu 2017. Jasna Vinder je predstavila 
organizacijsko ekipo in program, ki se bo dotaknil 
aktualnih tem, kot so podnebne spremembe, revščina 
in neenakost, vse večja hitrost sveta ter zdravje mladih. 
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Skupščina je cilje sprejela, edino o simboliki se je vnel 
hud boj med Sinetom, ki je pogrešal lilijo, in vodstvom 
Zleta ... pa smo na koncu zaključili, da vemo, da nismo 
raketarsko društvo, tudi če raketa za vzlet ni porisana 
s šotori in skavtskimi lilijami. 

Veliki mali načrti
Izvršni odbor je v zadnjih letih naredil ogromno, 

še več pa so imeli v planih, a jim ni uspelo. Ker pač 
ni časa za vse. Zato so letošnji načrti skromnejši. Na 
prvem mestu je cilj nuditi podporo prostovoljcem 
ter najti naslednike, ki bodo pripravljeni prevzeti 
naloge in slediti nastajajočemu strateškemu načrtu 
za taborništvo. Poleg tega bodo posamezne komi-
sije stremele k dokončanju projektov, zastavljenih 
v preteklem letu ali dveh. Tako bo na primer KVIDO 
dodelal dokument VIDOP (Vzgoja, izobraževanje in 
delo z odraslimi prostovoljci), KOJA pa dokončala 
prenovo Stenčasa in uredila, posodobila arhive ter 
resnično aktivirala uredništvo Facebook strani. 
Starešina bo sklical Taborniški alumni klub, še en 
neizživet projekt, in poskušal obuditi idejo. Sprejet 
je bil tudi sklep, da se višina članarin v letošnjem letu 
ne bo spreminjala.

Dan ima omejeno število ur, leto ima omejeno 
število dni, še bolj omejeno število vikendov. Prav 
tako ima prostovoljec omejeno število prostovoljskih 
ur, ki jih lahko da. Tudi če smo pripravljeni na račun 
taborniških obveznosti in lepih trenutkov manj spati in 
žrtvovati ves prosti čas, enkrat ur preprosto zmanjka. 

In potem se med seboj sprašujemo, kot nas je letos 
po GootJamu vprašal Domen Uršič: "In koliko ste 
jih skurili? " Prostovoljcev namreč. Jah, nekaj smo 
jih, ampak predvsem tiste, ki jih skurimo vedno. 
Tiste, ki običajno sedijo na skupščini, ki pripravljajo 
vodniške tečaje in druga izobraževanja, ki vodijo rod, 
ki so člani komisij, ki hodijo na delovne vikende ... 
vedno eni in isti! Zato se pa vsi poznamo med sabo. 
Ker nas je pač omejeno število.

In točno tisti, ki so vedno povsod, so pač tudi najbolj 
zagreti in premorejo največ energije, največ idej. Zato 
jih ob vsakem novem projektu nekdo kontaktira: "Ej, 
tole delamo, rabimo nekoga za to in ono, po mojem 
si ti idealen. Pa saj vse v ekipi poznaš." Pa ne znamo 
reči ne in se pač vržemo v še en projekt in si zastavimo 
krasne visoke cilje, ki jih nato ne moremo izpolniti. 
Ker nam zmanjka časa. Fizično. Potem sledi slaba 
volja, razočaranje, videz praznih obljub, občutek, 
da se slovenska taborniška javnost pogovarja samo 
o tem, kaj smo na lanski skupščini obljubili in v enem 
letu nismo izpolnili. Kje so MČ programske knjižice? 
Kje je seznam tabornih prostorov? Kje je baza idej za 
vodova srečanja?

Letos smo končno prišli do tega, da je treba to 
začeti reševati. Z manj obljubami. Z bolj realnimi 
cilji. S prostovoljskim dogovorom, z razdeljevanjem 
ur, z delegiranjem, z vabili v komisije za določene 
naloge. Morda se bomo počasi naučili, kako si ne 
zadati preveč hkrati in tako izpolniti pričakovanja, 
svoja in tuja.
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Besedilo: Živa Novljan

Nekaj številk
Strokovna služba ZTS je pripravila pregled nekaterih 

zanimivih podatkov. Gre za grafični prikaz spreminja-
nja članske strukture ZTS med letoma 2006 in 2014, 
ki smo ga lahko prvič videli že na zadnji skupščini, 
poleg tega si lahko tokrat ogledate podatke tudi za 
vsak posamezen rod. Podatke najdete na Stenčasu 
(stencas.taborniki.si/podatki-o-clanstvu-zts).

Zagovori projektov
V četrtek, 9. marca 2017, so na ZTS potekale 

predstavitve projektov tečajev ZTS. Tokrat se je zgo-
dilo prvič, da smo imeli priložnost slišati predstavitve 
z vseh tečajev, ki jih izvajamo na nacionalnem nivoju: 
tečaji bivanja v naravi, orientacije in topografije, prve 
pomoči, tečaj za vodje, woodbadge tečaj in Adult Le-
ader Training - ALT. Vsem, ki so predstavili projekte, 
čestitamo za njihove rezultate. S takšnimi projekti 
pridobivamo in izboljšujemo različne kompetence, 
poleg tega pozitivno vplivamo na delo v rodovih, 
območjih in tudi na nacionalni ravni. Celoten tim 
mentorjev vsem udeležencem zagovorov želi, da 
vsa energija in motivacija za delo ostaneta tudi po 
zaključenem projektu ter da s svojim delom še naprej 
širite in krepite naše poslanstvo.

Poleg imen tečajnikov in naslovov projektov lahko 
na Stenčasu najdete tudi dve zanimivi vsebini: napotke 
za načrtovanje bivaka in posnetek akcije, ki je bila na 
taborjenju pripravljena za učenje prve pomoči.

Arhitekturni izziv
1. in 2. aprila se je poleg vikenda MČ vodnikov, 

ki je potekal v Postojni, odvil še en taborniški do-
godek. V Gozdni šoli so se zbrali arhitekti, krajinska 
arhitekta, gradbenik in industrijski oblikovalec, ki 
bodo poskrbeli za nov izgled našega taborniškega 
centra. Udeleženci so se najprej sprehodili okoli hiše 
in tabornega prostora v Laškem Rovtu, kjer so si 
ogledali trenutno stanje in naredili popis potrebnih 
vzdrževalnih del in prilagoditev za doseganje zakonsko 
določenih standardov. Kasneje so predebatirali, kakšne 
možnosti ureditve dopuščajo občinski prostorski 
načrt in omejitve Triglavskega narodnega parka, 
hkrati pa so sestavili seznam izhodišč za nadaljnje 
načrtovanje, opravili osnovne izmere in pripravili 
predloge za nadaljnje urejanje za dosego skupnega 
cilja – ureditve taborniškega centra s taborniško-tr-
žnim konceptom delovanja. V katero smer bo proces 
potekal in kakšne so predvidene nadgradnje, pa bo 
razkrito čez nekaj tednov.

Soorganizatorji 
državnega mnogoboja

Po večkratni ponovitvi razpisa za soorganizacijo 
državnih akcij smo končno dobili soorganizatorja 
državnega mnogoboja! V letu 2017 bo ta potekal 
v Šempetru v Savinjski dolini pod taktirko Rodu bistre 
Savinje. Po debati na skupščini na to temo pa so se 
začele širiti tudi govorice o soorganizatorjih ROT-a. 
Informacijo vam sporočimo takoj, ko bo uradna! 

Prihaja 22. april - dan 
tabornikov

22. aprila poleg dneva Zemlje taborniki praznuje-
mo tudi svoj praznik. Na ta dan se bo odvilo mnogo 
rodovih in območnih akcij, kjer koli že boste, vam 
želimo prijetno praznovanje dneva tabornikov!
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Vseh akcij, ki so se potegovale za nagrado Skavt 
Peter in so izpolnjevale pogoje, je bilo 14. Po mne-
nju komisije so bili najmočnejši projekti GootJam, 
20. obletnica MZT in 65 let rodu kraških viharnikov 
Postojna.

Najboljša vodova akcija
Namen kategorije za najboljšo akcijo MČ in GG 

vodov je spodbuditi vodnike, da se zavedajo pomena 
akcij za krepitev vodovega duha in povezanosti med 
člani. V svojem govoru je načelnica KOPR Nina Kapelj 
povedala: "Eden največjih izzivov vsakega vodstva 
rodu je, kako starejše GG-je voditi po pravi poti, da se 
pridružijo PP-jem in začnejo služiti kot prostovoljci. 
Mladim omogočiti pravo izkušnjo, tudi tisto pravo 
v gozdu, pod milijoni zvezd in ob tabornem ognju. 
Prehod v PP vejo je za marsikoga izmed nas prav po-
seben trenutek. Snežniški ruševci so svojim bodočim 
PP-jem pripravili posebno preizkušnjo, pri kateri se je 
vse začelo s knjigo Skavt Roberta Baden-Powlla in so 
zanjo prejeli nagrado Skavt Peter za najboljšo vodovo 
akcijo." Akcijo so izvedli na taborjenju, udeležila sta 
se je dva člana, ki pa sta se na sami preizkušnji zelo 
povezala, si pomagala in si glede na svoje sposobnosti 
razdelila delo. Bolje sta spoznala sebe, drug drugega 
in poslanstvo taborništva. Organizatorji so spoznali, 

Nagrado Skavt Peter dobi ...
Besedilo: Suzana Podvinšek, fotografija: Pija Šarko

Komisijo za program za mlade v ZTS so najbolj pritegnile zanimive akcije, predvsem pa 
sodelovanje med rodovi.

da so člani sposobni premagovati večje ovire in se iz 
njih učiti, predvsem pa, da jim lahko zaupajo.

Najboljša taborniška akcija
V kategorijo za najboljšo taborniško akcijo sodijo 

vse druge akcije, ki so izpeljane na klubski, rodovi ali 
območni ravni. Kot pravi Nina Kapelj: "Ideje in vse 
zamisli lahko uresničimo, če se le dovolj potrudimo, 
če skupaj delamo v pravo smer, obdani z optimizmom 
in nasmeškom na obrazu. Le en človek lahko posadi 
seme, drevo pa raste obdano s čudovitimi ljudmi, ki 
mu pri tem pomagajo. Idejo so posadili, stopili skupaj 
in naredili akcijo, ki je lahko zgled prav vsakemu v naši 
organizaciji. Vse to in še mnogo več ima ekipa Goot-
Jama, ki je prejela nagrado Skavt Peter za najboljšo 
taborniško akcijo." Akcije so se lotili zaradi spoznanja, 
da zmorejo več in jim normalno taborjenje tako ni 
več dovolj, ter da poskusijo preseči meje. Uspelo jim 
je pripraviti super dogodivščino, s katero so povezali 
območje, predvsem GG-je in PP-je.

Nagrada Skavt Peter je dokaz, da smo taborniki 
velika družina, ki lahko preseže vse meje. S svojo vo-
dovo ali rodovo akcijo lahko sodeluješ tudi prihodnje 
leto, morda ravno tvoja akcija navduši in si pridobi 
Skavta Petra. Vsem nagrajencem uredništvo revije 
Tabor iskreno čestita!
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S pomočjo izkušenih trenerjev so se vodstva 
usposobila, da bodo naredila pozitivne spremembe 
pri organizaciji taborjenja za vse taboreče. Ti bodo 
v polnosti doživeli vrhunec taborniškega leta in 
s taborjenj odšli s pomembnimi izkušnjami. Moduli 
so ponudili standardna znanja s področja organiza-
cije, oblikovanja odnosov v vodstvu, programskega 
načrtovanja, zagotavljanja varnosti in pravne odgo-
vornosti. Poleg tega je vsak modul odpiral prostor za 
razmišljanje o načrtovanju programa po Programu 
za mlade, o smislu in učinkovitosti kaznovanja ter 
odnosu do alkohola in kajenja na taborjenju.

Mnenja
Nasploh je vtis o seminarju dober. Se mi zdi, 

da zaobjame ključne stvari, ki so potrebne za or-
ganizacijo tabora.

Jan Slapšak

Na modulih sem izvedela, kako drugi rodovi 
organizirajo tabore in program, zato se bomo letos 
tudi pri nas lotili vsega drugače. Zavedla sem se, 
da je treba vsem dati možnost za sodelovanje pri 
programu.

Tinkara Smolnikar

Najbolj zanimivo mi je bilo, da smo celo popol-
dne govorili o alkoholu na taboru, kar je v resnici 
zelo resna in pomembna tema (čeprav tega nisem 
pričakoval). Kul je bilo, da ste povabili še ljudi izven 
taborniških vrst, ki se s tem ukvarjajo, in sem prišel 
do nekaterih zanimivih informacij.

Matic Cesar

Programski modul je bil za odpiranje oči, kako 
izvajati program. Super je bilo, da nismo samo 
govorili o aktivnostih, ki jih treba izvajati, ampak 
ZAKAJ jih izvajamo in kakšen je NAMEN - kaj 
želimo z njimi doseči.

Matej Kelemen

Nihče nam do sedaj ni povedal, da si moramo 
program poenostaviti, da nismo po treh dneh ta-
borjenja izmučeni, tako kot to na žalost počnemo 
mi. Tako sem se letos odločila, da bom naredila 
ločen program za GG in MČ. Ta bo zelo sproščen 
in zanimiv tudi vodstvu, saj je, kar je zanimivo 
vodstvu, zanimivo tudi otrokom. Taborjenje je za vse.

Tamara Mihalič

Ker še nisem vodila tabora, sem šele na modulih 
videla, kaj vse je treba narediti, da se tabor uspešno 
izvede. In to na tak način, da se mi ni zdelo niti 
malo zastrašujoče, ampak čisto izvedljivo (če le imaš 
dobro ekipo in vsak točno ve, kaj je njegova naloga).

Nika Mikulič Vernik

Da bojo taborjenja še boljša
Besedilo: Tadej Pugelj - Pugy, fotografija: Pija Šarko

Več kot 50 mladih, ki bodo letos sodelovali pri izvedbi poletnih taborjenj, je sodelovalo na modulih 
seminarja za taborna vodstva marca v Ljubljani.
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Prvega aprila (in ne, to ni bila šala) smo se čisto 
zares dobili vodniki medvedkov in čebelic z vseh 
vetrov. Tam od Šaleške doline pa vse do Primorske. 
Obiskali so nas tudi nezemljani iz druge dimenzije, 
ki so prišli preverit teren na Zemlji, saj nas želijo obi-
skati na Zletu. In kaj smo počeli? Odštevali za vzlet ...
•	 10 članov ekipe, ki je pričarala ta vikend.
•	 9 delov taborniškega stripa nam je krajšalo čas. 

Odlična ideja za prvih 5 min vsakega taborniškega 
srečanja. Medvedki in čebelice so nad njim nav-
dušeni. Odpravite se v knjižnico in poiščite stare 

Nezemeljsko dober vikend za 
MČ vodnike Besedilo: Nina Kapelj, fotografija: Tim Godec

Vikend, namenjen zabavi, smehu, reševanju tegob in težav s člani in starši, kreiranju boljšega 
taborniškega programa in odkrivanju novosti na področju programa za mlade, se je odvijal na že 
tradicionalni taborniški lokaciji hostla Srednje gozdarske in lesarske šole v Postojni.

izvode revije PIL (letnik 2015/2016) ter preberite 
dogodivščine skupine mladih tabornikov.

•	 8 sponk, ki so nam pričarale nepozaben sobotni 
večer. Poznate Izziv sponke? Preprost je. Vsaka 
ekipa dobi sponko za papir in njihova naloga je, 
da v eni uri sponko zamenjajo za čim bolj vreden 
predmet. Odlična PP+ akcija!

•	 Vsaj 7 novih idej je odnesel domov vsak udeleženec. 
Poleg idej pa še en kup literature, ki smo jo prejeli 
za spomin in (predvsem) uporabo. Skupaj smo 
tudi razmišljali o tem, kakšna orodja in literaturo 
potrebujemo, da bomo lahko ustvarjali še boljši 
taborniški program.

•	 Prišlo je 6 nezemljanov iz druge dimenzije. Skozi 
reševanje njihovih težav in v iskanju raztreščene 
rakete in problemov smo udeleženci ponovili vsa 
pomembna znanja tabornika. Tematsko orientacijo 
in strateško igro (ki sta stalni spremljevalki tabor-
niškega programa) smo zamenjali za popolnoma 
drugačno metodo, saj je vsako skupino skozi 
zgodbo popeljal en nezemljan.

•	 5 super izobraževalnih delavnic! Prva pomoč za 
vodnika, nagrajevanje in kaznovanje, kul vodovo 
srečanje, uvod v tehnična znanja ter vse in še več 
o igri.

•	 4 slastni obroki. Saj vemo, hrana naredi polovico 
vzdušja!

•	 Na vikendu so bila predstavljena 3 nova program-
ska orodja. Vzgojni cilji, Vodova dila in spletna 
platforma za deljenje idej, slik in videov za nora 
taborniška srečanja. Poišči Facebook stran Kul 
taborniška srečanja!

•	 2 kroga nedeljskih okroglih miz. Pogovor je tekel 
o starših, težavnih otrocih in vodovem duhu. 

•	 In 1 čudovit vikend v najboljši taborniški družbi.
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Srečanje s poljskim veleposlanikom
V sklopu kandidature za naslednjega orga-

nizatorja Svetovnega skavtskega jamboreeja 
nas je poljski veleposlanik Pawel Czerwinski 
povabil na pogovor, kjer nam je predstavil poljsko 
kandidaturo. V imenu ZTS sva se Eva Bolha in 
Domen Uršič z velikim veseljem odzvala pova-
bilu. Skavtski organizaciji Poljske že izrekamo 
vso našo podporo.

Pridružitev Vzhodnega Timorja
Naša taborniška družina se hitro povečuje, 

zadnji dve novi članici sta skavtski organizaciji iz 
Vzhodnega Timorja in Sao Toméja. Če ne bo njuni 
prošnji nasprotovalo več kot 5 % že obstoječih 
članic, bosta lahko obe pravnomočno sodelovali 
na naslednji skavtski konferenci.

Po svetu

Domen Uršič in Eva Bolha sta predstavnikoma poljskega 

veleposlaništva podarila mednarodni taborniški rutici. 

Pawel Czerwinski je drugi z leve. Foto: Arhiv Eve Bolha

Svetovna skavtska konferenca je že skoraj pred 
vrati, zato smo se mednarodniki zbrali na dvodnevnem 
srečanju v Gilwell parku. Dogodka se je iz ZTS poleg 
mene udeležil tudi Nicolas Vanek kot mladi delegat. 
Najbolj vroča in pereča debata vikenda je bila gotovo 
kandidatura za naslednjega organizatorja Svetovnega 
skavtskega jamboreeja, saj med obema kandidatkama, 
Južno Korejo in Poljsko, poteka silovit boj, ki je odvisen 
predvsem od količine finančnih sredstev ene in druge 
države. Udeleženci smo imeli možnost spoznati kandi-
date za Svetovni skavtski komite in Mlade svetovalce, 
ki bodo po morebitni izvolitvi v Azerbajdžanu krojili 
usodo Svetovnega skavtskega gibanja v naslednjih 
treh letih. Dogodek je bil odlična priložnost za boljšo 
pripravo na prihajajočo konferenco.

Eva Bolha

Srečanje vodij odprav na Roverway 2018
udeležila prvega vikenda za vodje odprav na Roverway 
2018. Vodje odprav so od organizatorjev dobili naj-
novejše informacije glede poteka registracije, cene 
tabornin in programa samega, prav tako smo si že 
lahko ogledali Zeewolde, kjer bo stal glavni tabor za 
udeležence. Tema Nasprotja se privlačijo obljublja 
res veliko raznolikih poti, v katere bodo vključene 
tudi zelo tipične nizozemske dejavnosti - jadranje, 
dvocikel in hagelslag. Sama sem tokrat izkusila samo 
zadnje, a me je že to več kot prepričalo, da se vrnem 
tudi prihodnje leto!

Več informacij in sveže novice lahko dobite na 
uradni Facebook strani Roverway 2018 ali sledite 
hashtagu #Roverway2018.

Maruša Ferjančič

Mednarodniki v Gilwell parku

Foto: Eva Bolha

Amsterdam, tulipani, mlini na veter, karamelni 
vaflji in ... en kup nasmejanih tabornikov z rutkami 
okrog vratu! Tako je zgledal konec tedna, ko sem se 

Foto: Eef Ringers
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Vabilu smo se seveda odzvali in se v petek zvečer, 
4. marca 2017, s člani Taborniškega zbirateljskega kluba 
Hrčki in polnim kombijem razstavnih eksponatov 
odpravili proti Beogradu. Pot je minila hitro, saj smo 
spotoma pobrali še nekatere geocach zakladke in 
v nočnih urah prispeli k našim prijateljem, ki so nas 
bili zelo veseli. Malo smo se poveselili, hrane seveda 
ni manjkalo, noč pa smo nato preživeli v prostorih 
odreda Breza. Naslednji dan smo začeli z domačo 
sirnico, ki so jo domačini spekli pred svojimi prostori, 
nato pa smo se vsi skupaj odpravili na ogled mesta. 
Pogledali smo si nastajajoči Hram svetega Save, obi-
skali sejem antikvitet v hotelu Slavija, se sprehodili 
po ulici Kneza Mihajla ter povsod iskali tudi geoca-
che. V popoldanskih urah smo pripravili razstavo 
za naslednji dan in se nato še malo družili z našimi 
gostitelji. Nedeljo smo preživeli v srednji šoli, kjer 
je potekal sejem in kjer smo seveda razstavljali tudi 
mi. Tudi letos smo v Ljubljano pripeljali dva pokala: 

Hrčki zopet v Beogradu
Besedilo: Eva Škofic, fotografija: Marino Rovan

Tudi letos se je vse začelo s povabilom prijateljev, članov taborniškega odreda Mihajlovac iz 
Srbije, naj se udeležimo njihovega - letos že petindvajsetega - Sejma zbirateljev.

nagrado po mnenju obiskovalcev in udeležencev ter 
nagrado strokovne žirije. In veliko novih našitkov, 
ki nas bodo spominjali na zanimiv taborniški vikend 
v Beogradu do naslednjega leta!

P.S. Zmagovalno razstavo si lahko ogledate na 
21. Taborniškem feštivalu, kjer bomo imeli tudi 
menjalni kotiček.
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"A imamo šestilo? Kalkulator?" "Kako že odmeriš 
kot s trikotnikom?" "1 km je 1000 cm!" "Joj, res se ne 
spomnim, kaj je to azimut." Kmalu po prihodu so 
misli nadobudnih 200 tabornikov švigale po spominu, 
da bi topotesti in vrisovanje prinesli čim več točk.

A dneva še ni bilo konec, pred spanjem so se 
ekipe borile še v večerni igri in v okolici šole je bilo 
to slišati nekako takole: "Meni je uspelo 5 napolitank 
zbasati v usta!" "Za to nalogo rabimo še en vod, lej, 
tisti tam nič ne delajo." "O, Twister, kok dobro! To 
bomo zagotovo zmagal'." "Sam' tri podpise 'mamo, to 
je res mal' bonbonov. Dejmo se mal' bolj potrudit'!" 

Tale GG race je bil pa res zakon
Besedilo: Tinkara Mazej, fotografiji: Matic Pandel

"Letos je na Škofljici." "A bo spet večerna igra?" "Itak, da gremo, če se prespi!" "Sam' men' se res ne 
da hodit'." Takole nekako je bil slišati tipičen vod gozdovnikov in gozdovnic pred novo orientacijsko 
dogodivščino GG race, ki jih je čakala 11. in 12. marca.

"Samo še pet minut, pa bo končno šmoren! Jaz sem 
že res lačna." Dan smo tako zaključili v pričakovanju 
naslednjega dne, orientacijskega izziva in nalog, ki 
so tekmovalce čakale na progi.

"Zamudili bomo na štart!" To so bile verjetno po-
goste besede na nedeljsko jutro. Dan pa se je nadaljeval 
bolj v tem stilu: "Narobe imaš obrnjen zemljevid." 
"Mislim, da smo izgubili kompas." "Kompresijska 
obveza se naredi, če nekdo močno krvavi, a nismo 
t'ko rekli na vodovem sestanku?" "Lej, tista ekipa hodi 
v drugo smer. Mi gremo zagotovo narobe." "Ena roka 
je pika, dve roki sta črta, ko bo nova vrstica ti bom 
pomahala." "Za hitrostno bomo res tekli!" "Samo še 
en KT in cilj in smo konec!"

Med čakanjem na rezultate se je živčnost stopnje-
vala: "A mislite, da bomo prvi?" "Upam, da so sladkarije 
za nagrado." "Kako imamo lahko na TOPO testih nič 
točk?! Jaz sem vse znal." "Joj, škoda, da nismo zmagali." 
Tekmovanje pa smo zaključili z besedami: "Res je blo 
zakon! Naslednje leto spet pridemo."

Rezultati
Gozdovniki in gozdovnice- starejši
1. Miške 2, RMT Domžale
2. Sončki, RBS Ljubljana
3. Feniksi, RBS Ljubljana
Gozdovniki in gozdovnice - mlajši
1. Špelini vitezi, RSa Ljubljana
2. Orli, RBS Ljubljana
3. Aya-ayayi, RTR Ljubljana
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Po 15. uri smo prikapljale ekipa za ekipo, po prija-
vah je sledil zbor. Kot običajno smo na zboru zvedeli 
osnovne stvari, na koncu zbora pa smo med petjem 
himne opazili zanimivo stvar: Močvirci himni dodajo 
zlog. Tako smo se malo pošalili, a kmalu zatem začeli 
s topotesti in vrisovanjem, ki je z uporabo likov iz 
arabske književnosti, prirejeno zgodbo Sezam, odpri 
se in omembo leteče preproge dalo tekmovanju 
arabski pridih.

Ko smo se odpravili na progo, je bila že kar trda 
tema, toda svetile so nam zvezde na jasnem nočnem 
nebu in seveda naglavne lučke, obvezna oprema 
vsakega tabornika. Na progi smo se najprej srečali 
z mrtvo KT, na drugi pa nas je čakal kviz o zgodovini 
NOT-a in njegovi 40. letnici. Tretja KT je bila ponovno 
mrtva, četrta in peta sta predstavljali kar velik zalogaj: 
hitrostno etapo. Sledila je kontrolna točka, kjer smo 
pokazali naše znanje prve pomoči, takoj na naslednji 
smo dokazovali veščine signalizacije, zadnja KT pa 
nas je izzvala z minskim poljem. Poleg kontrolnih 
točk smo se na poti srečali tudi z drugimi izzivi. Trnji 
so opraskali marsikatero nogo, vrtače so preizkušale 
spretnost naših gležnjev in oči sredi gozda so pospe-
šile srčni utrip. Po progi smo se okrepčali z okusnimi 
makaroni in se utrujeni zavili v tople spalke. Zjutraj 
je sledila še razglasitev rezultatov in zadovoljni smo 
odšli domov. Nekateri zaradi sladke zmage, drugi 
zaradi fine družbe, tretji pa kar tako.

Jasna noč na 40. NOT-u
Besedilo: Zala Prašnički, fotografiji: Žiga Brenčič

V soboto, 25. marca 2017, se nas je kar lepo število tabornikov zbralo na Nočnem orientacijskem 
tekmovanju v Velikih Laščah, ki ga je organiziral Rod Močvirski tulipan iz Ljubljane.

Rezultati
Popotniki
1. Pokončni bambusi, RST Domžale
2. McVejagri, RBS Ljubljana
3. Zažgani svizci, RPK Ljubljana
Popotnice
1. Ogrožena vrsta, RST Domžale
2. Šunkepasir, RPK Ljubljana
3. Maja, RBS Ljubljana
Grče
1. 444 kg čiste erotike, XI. SNOUB Maribor
2. Krtki, RJZ Velenje
3. Svakog dana u svakom pogledu sve više 
    i više napredujem, RST Domžale
Grčice
1. Plapolajoče gljive, PZS
2. Rašiške piške, RaR Šmartno
3. Vesele trobentice, RST Domžale
Korenine
1. Die Einsatzgruppen, RSa Ljubljana
Rodova zmaga: RST Domžale
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Ustanovne skupščine se je udeležilo 38 članov, 
prva svečana zaobljuba pa je bila izrečena avgusta 
1952, na štiridnevnem taboru na Izlakah. Članici prve 
rodove uprave sta bili tudi udeleženki tabora, ki ga 
je 1951 organiziralo Združenje tabornikov Slovenije 
v Bohinju. Po ustanovitvi rodu je bilo največ napora 
vloženega v pridobivanje novih članov. Istega leta so 
bili izpeljani: dvodnevno taborjenje na Kalu, tabor 
na Izlakah in petdnevni tabor v Crikvenici, ki se ga 
je udeležilo že 65 tabornic in tabornikov. Naslednje 
leto je rod izvedel tri propagandne tabore: v Rimskih 
Toplicah, Logarski dolini in na Rabcu. Sledil je zlet v 
Beogradu, pa novi tabori, pohodi, izleti, zlet na Palah 
in tako naprej.

Članstvo je v prvih letih skokovito naraščalo, zato 
je kmalu dozorela ideja o izgradnji lastnega doma, saj 
je društveni prostor v vrtcu pri Rošu postal pretesen. 
Nad prvotno zamislijo, da se dom gradi na Kalu, je 
prevladala ugotovitev, da taborniki potrebujejo ustre-
zne prostore v mestu. Gradnja se je pričela leta 1957, 
novembra 1958 je bil v nedograjenem domu že prvi 
občni zbor, svečana otvoritev pa je bila novembra 1959. 
Takratni taborniki so poleg denarja v dom vložili tudi 

65 let Temnega hrasta Hrastnik
Besedilo: Janez Zobarič

Rod temnega hrasta Hrastnik je bil ustanovljen 2. marca 1952 in to med prvimi v Sloveniji. Predlog 
imena rodu ni bil povezan zgolj z izvorom imena mesta Hrastnik, temveč tudi z dejstvom, da so 
imeli taborniki prve sestanke v Hrastju nad Rošem.

17.900 prostovoljnih delovnih ur in tristo hrastniških 
tabornikov je dobilo nove, lastne prostore za učenje 
in druženje. V obdobju razcveta je bil zgrajen dom 
in kupljeno je bilo zemljišče na Kalu. Vsa leta se je, 
kolikor se je le dalo, skrbno ravnalo s premoženjem in 
uspeli smo ohraniti dediščino, ki so nam jo zapustili 
prejšnji rodovi tabornikov. Skozi desetletja je število 
tabornikov precej nihalo, od več sto do nekaj deset, 
tudi manj kot deset nas je bilo. Razcvetu v petdesetih 
prejšnjega stoletja je sledil padec članstva v šestdesetih 
in sedemdesetih. V osemdesetih je taborništvo pri 
nas ponovno zaživelo in hrastniški taborniki smo se 
udeležili zadnjega zleta jugoslovanskih tabornikov na 
Adi Ciganliji v Beogradu. A je v devetdesetih članstvo 
ponovno upadlo in na začetku novega stoletja se je 
zdelo, da je taborniške zgodbe konec, vendar smo 
2010 ponovno razpeli jadro ter zapluli novim dogo-
divščinam naproti.

Ideja taborništva je ostala živa in živi z novo ge-
neracijo tabornic in tabornikov, rojenih konec 20. 
oziroma na začetku 21. stoletja. Generacija Z je na 
potezi. In če drži, da so aktivni državljani, aktivisti 
s pristnim namenom reševanja sveta pred pogubo, 
vidijo širšo sliko in imajo čut za okolje, predvsem pa 
vest, se za prihodnost taborništva ni bati.

Pula, 1954 Foto: Arhiv RTH

Kal, 2016 Foto: Arhiv RTH
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Ko na taborniško akcijo 
povabiš celo občino

Kranjski taborniki smo že 16. leto zapored organizirali 
vseobčinsko čistilno akcijo Očistimo Kranj - Kranj ni 
več usran. Veseli nas, da pomen akcije prepoznavajo 
občina in njene podporne institucije, hkrati pa na-
letimo na odprta ušesa tudi pri podjetjih. Drugo leto 
z nami čisti Gorenjska banka. Pridružili so se nam 
vrtci, osnovne šole, srednje šole, društva, ustanove, 
krajevne skupnosti in posamezniki. Veseli smo, da so 
se nam zopet pridružili tudi kranjski katoliški skavti, 
pri čiščenju in z organizacijo geolova na smeti. Na 
zahtevnejših terenih, kot sta kanjona kranjskih rek, 
so nam priskočile na pomoč lokalne enote za zaščito, 
reševanje in pomoč, ki se vsako leto odzovejo našemu 

iScout
V soboto, 4. marca, smo šli vodniki rodu skalnih 

taborov Domžale na tekmovanje, ki se odvija že 
vse od leta 2010, a smo se ga tokrat udeležili prvič. 
iScout je nizozemska igra potovanja po svetu, ki se 
je je udeležilo 390 ekip, 8400 tabornikov iz 18 držav. 
Poteka preko spleta, tako da na žalost ne potuješ zares. 
Vodniki smo se zbrali ob 18.00 v prostorih Centra za 
zaščito in reševanje Domžale in izdelali svoj plakat, ki 
je opisoval ime ekipe, The Grumpy. S plakatom smo 
morali narediti skupinsko sliko in jo naložiti na 
spletno stran iScouta. 
Z njim smo se mora-
li slikati pri vsakem 
opravljanju izziva. Na 
voljo je bilo 30 izzivov, 
za katere smo se morali 
odločiti, kako jih bomo 
opravili. Po uspešno 
opravljenem izzivu smo 
dobili kreditne točke, 
s katerimi smo "plačali" 
dostop do vprašanj, ki 
so bila na začetku zelo 
lahka, npr. na kateri ce-
lini leži Kitajska? Ko smo 
odgovorili na prvih nekaj 
vprašanj, smo videli, da 
smo slabo ocenili orga-

vabilu. Skupno kar 4100 prostovoljcev je nabralo 121 m3 
odpadkov. Letošnji spremljevalni program, s katerim 
mimoidoče v akcijo vključimo na Glavnem trgu v Kranju, 
je imel poudarek na ponovni rabi. V potujoči učilnici 
E-transformer smo si ogledali, kako se reciklirajo 
elektronski in električni odpadki ter baterije in zakaj 
je pomembno, da jih ne odvržemo med ostale smeti. 
Zopet smo poleg palačink ponudili vodo iz pitnika. 
Izmenjevali smo igrače, slikali z vodenimi barvami, 
ustvarjali skulpture iz smeti. Slednje se je izkazalo 
za otrokom najbolj privlačno, zato priporočamo, da 
delavnico ponudite svojim članom. Vse kar potre-
bujete, je vreča smeti in pištolice z lepilom. In kar je 
najpomembneje, moči smo združili vsi štirje kranjski 
rodovi. Zato v imenu Zveze tabornikov občine Kranj 
hvala vsem sodelujočim!

Tea Derguti

nizatorje. Vprašanja so postajala vse težja. Lahko bi 
rekli, da je tekmovanje tudi zelo poučno, saj smo 
izvedeli marsikaj novega. Kljub temu, da smo na 
koncu zasedli 304. mesto, smo neizmerno uživali. 
Med igro smo ugotovili, da poleg nas tekmujejo še 
grosupeljski taborniki, prav tako iz Obljubljanskega 
območja. Zahvalili bi se Centru za zaščito in reševanje 
Domžale, da nam je ponudilo prostor in pomagalo 
pri reševanju izzivov!

Karin Mezek

Foto: Karin Mezek
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Maškare na obisku
Vsako leto taborniki komaj čakamo 

zimske počitnice, ko se odpravimo na 
zimovanje. Letos smo se člani Rodu 
srebrnih krtov Idrija odpravili na Čepo-
van, kjer smo se v maškare oblekli že v 
soboto, 25. februarja dopoldne. Tekom 
zimovanja smo vodniki pripravili veliko 
različnih, zanimivih in predvsem uporab-
nih taborniških delavnic. Naši najmlajši 
so se spoznali s stopinjami divjih živali, 
naravnimi nesrečami, šivanjem, medtem 
ko so starejši večino časa preživeli zunaj, 
kjer so naredili živalske pasti, posta-
vili bivak iz naravnih materialov in na 
žerjavici pekli mafine v pomarančnem 
olupku. Obiskal nas je tudi igralec iz filma 
Gremo mi po svoje Jure Kreft in med aktivnostmi 
posnel naše narečje. Zadnji večer smo imeli pustno 
obarvan taborniški krst. Najmlajši so pokazali, kaj so 
se naučili, in si izbrali svoje taborniško ime. V družino 

V petek, 3. marca 2017, so se taborniki iz Rodu 
Lilijski grič Pesje odpravili na zimovanje. Zaviti ovinki 
so jih popeljali do njihovega doma za naslednjih nekaj 
dni, pred CŠOD Peca. Otroci so čez vikend spoznavali 

Foto: Nika Prelovec

medvedkov in čebelic smo z veseljem sprejeli kar 10 
novih članov. Čeprav ni bilo snega, smo zimovanje 
uspešno zaključili.

Tadeja Boškin

Vesoljci obiskali pesjanske tabornike
vesolje, v nedeljo pa so 
jih obiskali pravi pravcati 
vesoljci, ki so jih krstili in 
tako sprejeli v svoj vesolj-
sko-taborniški krog. Mlajši 
taborniki od 6. do 10. leta 
so čez vikend ustvarjali 
in se zabavali, napravili 
so vesoljčke iz gline in 
kostume ter se naučili 
veliko o varovanju oko-
lja. Prav tako so za ostale 
tabornike pripravili lut-
kovno predstavo. Sta rejši 
taborniki, od 11 do 15 let, 
so na zimovanju stopili iz 
svojega mehurčka in se 
soočali s strahovi. Opravili 
so veščino Opazovalec, pri 
čemer so se izredno zaba-
vali. Po vikendu, polnem 

energije, prijateljstva in povezovanja, so se v nedeljo 
popoldne odpravili proti domu in utrujeni skočili 
v objem staršem.

Ožbej G. in Anika K.

Foto: Rok Srša
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600 km v 50 urah
Le še dobra dva meseca nas ločita do največjega 

športnega dogodka v Sloveniji, ki premika fizične 
in psihične zmogljivosti posameznikov ter jih tri 
dni postavlja pred nove izzive. Tokrat že 14. izvedba 
tekmovanja Adventure race Slovenia oziroma 
Slovenska avantura, ki jo ponovno organizira 
Društvo tabornikov Rod Jezerski zmaj Velenje, 
se bo odvila med 22. in 25. junijem. Avanturisti 
lahko sodelujejo v dveh kategorijah: popotniki, 
kjer dva posameznika skupaj premagujeta 
300 km dolgo progo, ter raziskovalci, kjer se 
štirje tekmovalci soočijo s 600 kilometri. Na 
progi, ki prečka neokrnjene lepote celotne 
Slovenije, se bodo preizkusili v različnih disciplinah: 
kolesarjenje, treking, orientacijski tek, plezanje, 
veslanje, orientacija z gorskimi kolesi in jamarstvo. 

Tudi letos pričakujemo udeležence iz različnih 
evropskih držav, kot so Hrvaška, Francija, Nemči-
ja, Poljska, Češka, Italija in seveda Slovenija. Start 
tekmovanja zaenkrat ostaja skrivnost, cilj pa bo kot 
vedno ob Velenjskem jezeru. 

Obljubljamo avanturo, polno vzponov, spustov in 
z adrenalinom napolnjenih trenutkov, ki udeležencev 
in ostalih obiskovalcev ne bodo pustili ravnodušnih 
in zaradi katerih se še bolj motivirani vračajo vsako 
leto. Zmoreš? Si prepričan? Pridi in poskusi!

Zoja Lešnik 

Foto: Nik Jevšnik
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Pustno zimovanje
En, dva, tri: M! M! M! Tako je odmevalo v Novi 

Gorici, ko smo Mejaši ploskali uspešni izpeljavi zimo-
vanja. Kočevski rog nas je sprejel v vsej svoji veličini. 
Razgledni stolp na vrhu Roga nam je razkril pogled na 
širen gozd, ki mu kar ni bilo videti konca. Nekega jutra 
nas je presenetil novozapadli 
sneg, ki je jaso, na kateri stoji 
Skavtski okoljski center, odel 
v belo puhasto odejo. To smo 
s pridom izkoristili za valjenje 
kep, ki so najmanjšim sega-
le do ramen, pa za grajenje 
sankaške proge in gradnjo 
skulptur. Naša domiselnost 
ni poznala meja in tako je 
jedilnica postala prostor izde-
lovanja fliperjev. Gostili smo 
Andrejev sejem ali "karočke". 
Dvorišče se je spremenilo 
v prizorišče zabave, okrašeno 
s 400 pisanimi svetlečimi 
palčkami, kjer smo igrali 
fliper, zračni hokej, streljali 
s fračo in še kaj, vse to pa 
sta spremljali pripadajo-
ča glasba ter nevarnost, 
da bodo GG-ji izgubili 
pridobljeni denar ... Na 
pustno sredo smo pojedli 

kar nekaj mišk in "štravb" ali flancatov ter bili priča 
izvirnim maskam, točko z bogatim repertoarjem so 
imele tudi pojoče nune. Zadnji večer nas je obiskal 
duhec Hobo. Z njim se spoznajo vsi, ki so prvič na 
zimovanju. Tokrat je bil zares nečloveškega videza, 
imel je namreč rožnato-rumeno obleko in zelen rep!

Maja

Foto: Arhiv RSM
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Iz magičnega kozarca 
malinovca

Svojo profesionalno vedeževalsko kariero sem 
začela med taborniki Rodu zelene sreče Železniki 
na zimovanju v Smledniku. Ko so se najedle, so tri 
skupine rdečih in zelenih rutic po Smledniku iskale 
odgovore na različna zavita vprašanja. Priznam, tudi 
sama sem morala nekaj odgovorov preveriti v svoji 
magični krogli. Žabe v kozarcu so glasno regljale in 
napovedovale jasno sončno vreme, zato so moje stranke 
preživele veliko časa na svežem zraku. Nekatere od 
njih so celo prvič postavile taborniški ogenj. Šle so 
si ogledat ruševine Smledniškega gradu, manjkala 
nista orientacija in lov na lisico. Po stenah šole se 
je pojavljal časopis, vod Coffee 2 go pa je spisal že 
tretjo rodovo revijo Detlca in jo objavil na spletni 
strani rzs.rutka.net.

Na obisku v zavetišču  
za živali

Foto: Arhiv RSJ

V marcu smo se taborniki Rodu sivih jelš iz Treb-
njega odpravili na ogled zavetišča. Ker se zavetišče 
nahaja v vasi Repče, ki je od Trebnjega oddaljena zgolj 
kakšno uro hoje, smo se do tja odpravili peš. Tam nas 
je pričakalo prijazno osebje, ki nam je razkazalo kletke, 
v katerih bivajo psi in mačke. Poleg vseh kletk imajo 
tudi poseben prostor, t. i. karanteno, kjer so nastanjene 
živali, ki so jih ravno sprejeli v zavetišče. Povedali so 
nam, da vsako leto sprejmejo približno 250 psov in 
600 mačk, ki jim se na srečo v večini primerov najdejo 
lastnika in dom. Živali so nas zelo očarale, zato bo 
kakšna izmed njih zagotovo dobila tudi taborniškega 
lastnika. Po koncu ogleda zavetišča smo se odpravili 
še v bližnjo vasico Vrhtrebnje, skozi katero poteka 
15. poldnevnik. Na hitro smo se na primeru jabolka 
naučili, kaj so poldnevniki in vzporedniki, ter se vrnili 
v Trebnje. Ogled zavetišča in živali, ki so brez doma, 
se nas je vsakega posebej dotaknil. Spoznali smo, da 
si je potrebno za naše ljubljenčke vzeti čas, za njih 
skrbeti in jih imeti rad, kajti le tako bomo poskrbeli, 
da bodo zavetišča bolj prazna.

Špela Grmovšek

Na enem večernem programu so si moje stranke 
ogledale risani film Vesele nogice, drugič sodelovale 
v večernem kvizu Brez pomena in improvizacijskih 
disciplinah. Zadnji večer je prišlo mojih 45 minut sla-
ve. Mnogim tabornikom sem iz kart Enka in kozarca 
močnega malinovca napovedala njihovo usodo. Moje 
napovedi so namreč 99,9% točne. Sledila je prisega. 
Na dvorcu Lazarini, ob soju bakel in sveč, so dva nova 
MČ-ja in trije novi GG-ji slavnostno izrekli besede 
taborniške prisege. Naslednjega jutra pa je RZS dobil 
tudi tri nove PP-je. V torek sem zapustila Smlednik 
in se podala naprej po svoji profesionalni poti. Službe 
ne bom težko dobila, saj v teh kriznih časih marsikdo 
potrebuje res dobro vedeževalko. Morda se oglasim 
tudi pri vas!

Vedeževalka Lađa

Foto: Luka Galjot
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Pozdrav pomladi na Boču

Foto: Tomaž Oset

Taborniki Maistrovega rodu Limbuš smo se 
25. marca v pozdrav pomladi podali na potep na Boč,  
imenovan tudi Štajerski Triglav. Z vlakom smo se iz 
Maribora odpeljali 
v Poljčane, od koder 
smo se po gozdni učni 
poti, imenovani De-
tičkova pot, povzpeli 
proti Planinskemu 
domu na Boču. Med 
potjo smo spoznavali 
drevesa, ki so srame-
žljivo nastavljala listne 
brste, in prebujajoče se 
talno rastlinje. Poleg 
rastišča čemaža so nas 
pozdravljale  vetrnice, 
vijolice, ciklame in 
spomladanske kobul-
nice. Po slabih dveh 
urah hoda smo si na obsežni livadi pred planinskim 
domom ogledali rastišče zelo redke cvetice veliko-
nočnice in cerkvico Sv. Miklavža. Po krajšem oddihu 
je skupina  najvztrajnejših  odšla proti razglednemu 
stolpu, ostali so uživali na jasi. Medvedki so preizkusili 
bližnji griček s kotaljenjem nizdol, čebelice pa so se 
urejale za revijo Tabor. Lepo spomladansko sonce 
je pričaralo prijetno vzdušje. Pohodna skupina na 

vrh hriba je po dokaj strmi poti prisopihala do 22 m 
visokega razglednega stolpa, s katerega se nam  je  
razkril prelep pogled na Haloze, Slovenske Gorice, 

Kozjansko, Dravsko polje in obronke Pohorja. Med 
potjo smo uživali ob pogledu na prve gozdne cve-
tice: zvončke, vijolice, petelinčke, jetrnik, čebulice. 
Po Babji poti smo se v zgodnjih popoldanskih urah 
vrnili v Poljčane in nato z vlakom domov. Prijetno 
utrujeni in polni lepih podob smo domačim razlagali: 
naslednje leto morate z nami.

Špela

V spomin na Iztoka Božiča - Naniča
s taborniškimi izkušnjami. Bil je družaben, duhovit, 
zelo ustvarjalen in svoje ideje je speljal do konca.

Vsak izmed nas se spominja njegovega zadnjega 
pogleda, preden je za vedno zaprl oči, sliši njegove 
zadnje besede, preden so umolknile, vidi njegovo 
zadnjo kretnjo, preden je omahnil. Groza smrti izziva 
s svojo skrivnostjo. Naša srca stiskata bolečina in 
žalost, naše misli iščejo odgovor, kjer odgovora ni.

Od tebe smo se v taborniškem duhu na tvoji 
poslednji poti poslovili z glasnim 'zdravo'. Tu in zdaj 
pa ti posvečamo poslednjo pesem: Dan je šel, čez 
gore, čez vode, čez polje, vse že spi v tihem snu, noč 
je tu, noč je tu.

Nanič, hvala za vse! Lahko noč.
Taborniki RJS Izola

V marcu nas je zapustil dolgoletni član in starešina 
Rodu jadranskih stražarjev Izola Iztok Božič. Iztok, naš 
taborniški Nanič, je bil aktiven tabornik in član našega 
rodu že od vsega začetka. Bil je dolgoletni gospodar 
rodu, oskrbnik taborniškega prostora, zadnjih 8 let 
tudi starešina rodu. Na številnih taborjenjih je bil 
taborovodja, starešina ali ekonom. Za taborništvo je 
živel s srcem in dušo. Nismo izgubili samo prijatelja, 
ampak tudi zvestega tabornika.

Nanič je bil po poklicu ladijski strojnik in se je 
kalil na različnih ladjah, na katerih je delal in plul po 
različnih morjih sveta. Nato se je ustalil v Izoli, kjer je 
zaživel s svojo družino srečno življenje. Pomemben del 
njegovega življenja je bila tudi služba, na kožo mu je 
bilo pisano delo upravnika v domu CŠOD Breženka, 
kjer je lahko povezoval svojo strokovno izobrazbo 
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Se pa jim ponuja zanimiva in ničkolikokrat mnogo 
bolj zabavna možnost - pisanje skozi oči otroka, ki 
ne razume družbenega konteksta in stvari sprejema 
pač takšne, kot so.

To možnost je v svojem stripu Arabec prihodnosti: 
odraščanje na Bližnjem vzhodu (1978-1984) izkoristil 
francoski stripar Raid Satouf. Odraščal je namreč v Libiji 
in Siriji - v državah, na katere je bil močno navezan 
njegov oče, tudi sam Sirec in doktor zgodovine, ki 
se je z ženo Francozinjo in dvoletnim otrokom kljub 
nestabilnim političnim in gospodarskim razmeram 
vedno znova rad vračal v domovino.

V tem času sta vladala Omar Moamer el Gadafi 
v Libiji in v Siriji Hafez al Asad - danes že oba pokojna, 
takrat pa močna in vseprisotna diktatorja. Njune 
podobe so v stripu vidne na skoraj vsakem plakatu, 
nalepki ali televizijskem zaslonu, a malega Raida to 
ne moti preveč. Le Asad mu ni preveč všeč. "Meni 
je bil Asad manj všeč kot Gadafi. Ni bil tako lep in 
športen. Imel je neproporcionalno čelo in nekoliko 
sleparski izraz na obrazu."

Propaganda in ideološka vzgoja ter otroško-pra-
gmatičen odnos malega pripovedovalca z dolgimi, 
zlatimi lasmi se prepletajo skozi celotno pripoved, 
ki je lahko za bralca pogosto precej šokantna. Zelo 
nazorno so namreč prikazani beda in revščina obeh 
držav, podrejenost žensk, brezizhodnost, družinsko 
nasilje ... Raid na primer opisuje, kako je v Siriji gledal 

Arabec prihodnosti
Raid Satouf Besedilo in fotografiji: Martin Justin

Pisanje o polpretekli zgodovini je pogosto problematično. S preveliko lahkoto se vanj vpletajo  
ideološke tendence, subjektivni pogledi ali zamere, do katerih avtorji ne zmorejo zavzeti nujne 
kritične distance.

sosedovega fanta, ki je posedal na dvorišču in povsem 
avtomatično z vso močjo metal kamne v izčrpanega 
osla. "Pogosto ga je njegov oče pregnal s šlapo. Ker pa 
ga ni uspel ujeti ... Se je maščeval nad oslom."

Arabec prihodnosti seveda ni zgodovinski učbe-
nik in se ga kot takega tudi ne bi smelo brati. Lahko 
je zanimiva iztočnica za spoznavanje kraja in časa, 
o katerem vemo, vsaj pripadniki mlajših generacij, 
zelo malo ali skoraj nič. Predvsem je pripoved o od-
raščanju luštkanega svetlolasega fanta, je zabavna in 
lepo ilustrirana in, čeprav kdaj temačna in pretresljiva, 
govori o radovednosti, ki lahko vedno premaga apatijo.

Priporočamo: Tudi tistim PP-jem, ki jim strip morda ni blizu.

Pravopisna drobtin'ca
Se vidimo na Feštivalu, kateri bo 22. aprila v Ti-

voliju? In glas v lektorjevi glavi zakriči: "Ki! Ne ka-
teri! KIIIIII!" Opažamo, da večina malo manj veščih 
piscev želi zveneti resnično pravilno, slovnično in 
zato komplicira. Zapomnite si za vse večne čase: Če 
lahko namesto oziralnega zaimka KATERI uporabite 
preprosti zaimek KI, je slednji zagotovo pravilnejši.

Kateri uporabimo le:
•	 v zvezi s predlogi: Akcija, na katero sem te povabil ...
•	 za izražanje svojilnosti v rodilniku: Starešina ZTS, 

katerega brada in brki ...
•	 v izogib nejasnostim: Sestra mojega fanta, katera 

hodi k tabornikom ... (fant ni tabornik)
Zala Šmid
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C Fmaj7 (4x)

C    Fmaj7     
Čakam novo revolucijo,
C    Fmaj7             C
čakam polne ulice ljudi,
        D
čakam zvok granitk ob šipe, 
     Fmaj7
novo modo, hude tipe,
         D
boljšo službo, rože, vino,
       Fmaj7
čakam vstopnice za kino,
        D Fmaj7       G  C
čakam vse, ker nimam nič.

Fmaj7          
Luna nekam žalostna se zdi,
C  Fmaj7                C
ura več ne bije, le stoji,
     D
v vrtincu domišljije
     Fmaj7
le spomin se v glavi vije
       D
na trenutke tiste nežne,
      Fmaj7
tvoje roke neubežne,
      D# G# G       C
ki odšle so, kdove kam.

Čakam
      Junema

  a7          e7 
Glava vedno težja se mi zdi
     Fmaj7                      C  G       
od spominov, vina, žalosti, besed.
    a7             e7
In čakam, da spet čas se spremeni,
    Fmaj7         C           D        
in kazalec v uri zopet se zbudi.

  a7          e7 
Glava vedno težja se mi zdi ...

a7           e7 
Čakam, da spremeni se svet,
Fmaj7        C           G       
čakam, da spremeniš se ti,
a7          e7 
čakam in pozabljam zle plati, 
       F                d       G
spet stara zgodba v glavi se vrti, 
       C  Fmaj7  C   Fmaj7
se vrti.

Zapisal: Gape
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7. maj Scoutball turnir športno tekmovanje

Šoštanj GG+

Več na scoutball.si Rod Pusti grad Šoštanj

12.–13. 5. ŠTPM – Še ta počasnemu mine orientacijsko tekmovanje

Okolica Velenja GG+

Prijave: 5. 5. Cena: 25 €/dvojico, 35 €/ekipo mlajših GG, 
45 €/druge ekipe

Več na stpm.rutka.net Rod Jezerski zmaj Velenje

12.–21. 5. TVU – Teden vseživljenjskega učenja festival učenja

19.–20. 5 Ščukanujanje kanujanje

20. 5. Žaboboj – območni mnogoboj taborniški mnogoboj

1.–10. avgust 2017 Zlet za vzlet 2017 slovensko taborniško srečanje

13. 5. Spust po Ljubljanici eko veslaško tekmovanje

Ljubljana 16+

Prijave: 3. 5., nato do 8. 5. Cena: 30 €/kanu, 15 €/kajak, nato 40 €, 20 €

Več na spust.rutka.net Rod Bičkova skala Ljubljana

22. april Dan tabornikov, svetovni dan Zemlje taborniški in svetovni praznik

22. april Iskanje zmajčka šaljivo tekmovanje

27. april – 2. maj Tečaj Gozdna šala Zveza tabornikov Slovenije

5. maj Bičikleta žur športno tekmovanje

22. april Taborniški feštival taborniški festival

Tivoli, Ljubljana
Zbor bo ob 10.00 v Tivoliju, ne na Prešernovem trgu!

MČ+

Več na Facebook strani Taborniški feštival. MZT Ljubljana
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Ureja: Matic Pandel

Drva so tu ... kje je ogenj? Foto: Staša PavlinKdo bo nabral več smeti? Foto: Tina Močnik

Noč je tu, prenočišče pa tudi. Foto: Arhiv ROŽ Počitek za vse. Foto: Miha Melink

Lep pozdrav z meje. Foto: Tadej Morano




